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Sisu: 

1. Päevakorra täiendamine. 
2. Teatamine muudatusest Riigikogu koos

seisus. 
3. Teatamine komisjonidesse antud sea

duseelnõudest. 
4. Komisjonide täiendavad valimised. 
5. Mürgiste ja kangemõjuliste ainete väl

jaspool apteeke müügi seadus — re
daktsioon. 

6. Oopiumi ja teiste uimastuseainete ja 
-preparaatide sisse- ja väljaveo ning 
müügi seadus ••— redaktsioon. 

7. Eesti-Türgi kaubandus- ja laevandus-
lepingu kinnitamise seadus — I lu
gemisel. 

8. Riigi sadamatehase põhimäärus — 
I lugemisel. 

9. Rahvusvahelise oopiumikonventsiooniga 
ja selle protokolliga ühinemise sea
dus •— III lugemisel. 
Londonis 1929. a. sõlmitud maailma 
postiikonventsiooni ja kokkulepete kin
nitamise seadus — III lugemisel. 
Sõjaväeosade ja -asutuste alla võetud 
ruumide üüritabeli maksvuse pikenda
mise seadus — III lugemisel. 

12. Apteegi õpilaste haridusliku tsensi ja 
praktika aja kohta antud määruse 
muutmise seadus — II lugemisel. 
Kohtuasutuste seaduse §§ 592, 596 ja 
597 muutmise seadus — II lugemisel. 
Notariaalseaduse §§ 288, 292 ja 293 
muutmise seadus — II lugemisel. 

15. Üüriseaduse kaotamise seadus — I lu
gemisel. 

16. Koosoleku lõpetamine kvoorumi puu
dumisel. 

Koosoleku avab teine abiesimees R. 
Penno kell 17.15 min. 

Sekretäri kohal sekretäri teine abi 
O. Gustavson. 

1, Päevakorra täiendamine, 

C. Schilling'i (sks-r) ettepaneikul 
t ä i e n d a t a k s e p ä e v a k o r d a 1. 
punktiga — komisjonide täiendavad vali
mised. 

2. Teatamine muudatusest Riigikogu 
koosseisus. 

S e k r e t ä r : Riigikogust on tagasi as
tunud 16. juunil 1930 Voldemar T a r t u 
asunikkude, riigirentnikkude ja väikepõllu
pidajate koonduse Virumaa valimisringkon
na nimekirja järgi. Riigikogu töist on osa 
võtma kutsutud Gustav L o r e n z. 

3. Teatamine komisjonidesse antud sea
duseelnõudest. 

S e k r e t ä r : Riigikogu juhatus andis: 
1. toitlusminisleeriumi tegevuse 1918. 

kuni 1923. a. aruande kinnitamise seaduse 
riigi majapidamise aruande komisjoni; 

2. riigi 1925. a-. eelarve täitmise ja 
kassaaruande kinnitamise seaduse riigi ma
japidamise aruande komisjoni; 

3. riigi 1924. a. eelarve täitmise aru
ande kinnitamise seaduse riigi majapida
mise aruande komisjoni; 

4. riigi 1926/27. a. eelarve täitmise 
ja kassaaruande kinnitamise seaduse riigi 
majapidamise aruande komisjoni; 

5. riigi 1926. a. jaanuari-, veebruari-
ja märtsikuu kulude, tulude ning kassa
aruande kinnitatriisie seaduse riigi majapida-
rntee aruande komisjoni; 

6. endise kaubandus-tööstusministee-
riumi kaubandusosakonna kaubaoperatsioo-
nide ja riigi kaubaagentuuri tegevuse 1919. 
kuni 1925. a. aruande kinnitamise seaduse 
riigi majapidamise aruande komisjoni; 

7. riigi 1931/32. aasta eelarve arvel 
eelkrediidi avamise seaduse rahaasjanduse 
komisjoni laiendatud koosseisu; 

8. tollipõhitariifide muutmise ja täien
damise jseaduse rahaasjanduse «komisjoni. 

4. Komisjonide täiendavad valimised. 
V a l i t a k s e : 
maakomisjoni M. VesterblomM asemele 

C. Schilling (sks-r) ja J. Voimana asemele 
A. Mekkart (stp). 

5. Mürgiste ja kangemõjuliste ainete väl
jaspool apteeke müügi seadus — re

daktsioon. 
Redaktsiooni komisjoni aruandja K. 

F r e i b e r g . 
Seaduse lõppredaktsioon 

võetakse vastu. 
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6. Oopiumi ja teiste lUimastuseainete ja 
-preparaatide sisse- ja väljaveo ning 

müügi seadus — redaktsioon. 

Redaktsiooni komisjoni aruandja K. 
F r e i b e r g . 

Seaduse lõpuredaktsioon 
võetakse vastu. 

7. Eesti-Türgi kaubandus- ja laevandus-
lepingu kinnitamise seadus — I lugemisel. 

Rahaasjanduse komisjoni aruandja O. 
K a s k : Auväärt Ri igikogu liikimed! Va
bariigi Valitsuse poolt esitati Eesti-Türgi 
kaubandus- ja laevanduslepingu kinnita
mise seadus. See seaduseelnõu oli aruta
misel' rahaasjanduse komisjonis, kus raha
asjanduse komisjon ühines valitsuse motii
videga ja võttis vastu eelnõu. Ühtlasi oli 
eelnõu esimese ja teise lugemise vahel ka 
väliskomisjonis, kus väliskomisjon selle vä-
lispolitilisest seisukohast heaks kiitis. Tür
giga ei ole küll meil suurt kaubavahetust, 
kuid peale selle kui eelmine kaubaleping 
üles öeldi, astuti: meie poolt kohe samme 
uue lepingu sõlmimiseks, ja meie aupea-
konsuli härra Veberman'i poolt peeti läbi
rääkimisi, mis lõppesid lepingu allakirju
tamisega. Ankaras 16. septembril 1929. a. 
kirjutati uus kaubandus- ja laevandusleping 
ühes lisaprotokolliga alla. Lugupeetud Rii
gikogu liikmetele on katte saadetud sele
tuskiri, mis leidis vastuvõtmist ja heaks
kiitmist komisjoni poolt. Arvan seda üle
aruseks korrata ja sellepärast teen ette
paneku, 

seaduseelnõu I lugemisel vastu võtta. 
S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 

tu I l u g e m i s e l . 

8. Riigi sadamatehase põhimäärus — 
I lugemisel. 

Rahaasjanduse komisjoni aruandja ko
misjoni esimees J . S o o t s . 

Üldkomisjoni kaasaruandja A. Rei puu
dumisel kaasaruandja ülesannetes komis
joni abiesimees M. P u n g . 

Aruandja J. S o o t s : Lugupeetud rah
vasaadikud! Meie riigi algpäevil tekkisid 
mitmesugused riiklikud ettevõtted. Algu
ses ei olnud neil kindlaid põhimäärusi, aga 
viimasel ajal on see korraldatud ja nad 
kõik on saanud põhimäärused. Ei ole se
niajani saanud põhimäärust ainult sadama-
tehas. See asjaolu on seletatav üheltpoolt 
sellega, et ei ole olnud küllalt selge, kas on 
üldse tarvis riiklikku laevaparanduse tehast, 

sest Tallinnas olid olemas eralaevatehased, 
nagu Noblessneri tehas ja Vene-Balti tehas. 
Kuid ajajooksul on eratehased suletud, ja 
ainukeseks laevaparanduse töökojaks Tal
linnas on sadamatehas järele jäänud. Uuesti 
olukorda kaaludes leidis Vabariigi Valitsus, 
et riiklik tarvidus nõuab, et sadamatehas 
tuleb jätta, tuleb korraldada ja tuleb talle 
anda kindel, põhimäärus. Vabariigi Valit
sus esitaski sarnase põhimääruse, mis oli 
kokku seatud umbes sarnaselt, nagu teis
tegi riiklikkude ettevõtete põhimäärused. 
Kaaludes seda põhimäärust rahaasjanduse 
komisjon üldiselt ühines Vabariigi Valit
suse seisukohtadega, kuid tegi siiski mõne
sugused parandused selles seaduses, et 
teda rohkem kokkukõlasse viia teiste riik
likkude ettevõtete põhimäärustega. Need 
parandused leidsid ka Vabariigi Valitsuse 
poolt tunnustamist, välja arvatud § 18. 
uus redaktsioon. Nimelt võttis rahaasjan
duse komisjoni en armus § 18., kus räägi
takse töö ja tööliste kaitsest, sarnases re
daktsioonis vastu, millega Vabariigi Va
litsus ei ühinenud. See uus redaktsioon ei 
olnud ka vastuvõetav komisjoni aruandjale 
rkl. Tonkman'ile, kes selle tagajärjel loo
bus aruandja ametist, ja sellepärast tuligi 
minul, kui komisjoni esimehel, aruandja 
kohuseid täita. 

See seadus rahaasjanduse komisjoni 
poolt parandatud kujul anti ka läbivaata
miseks üldkomisjoni, kes teda hindas ju
riidiliselt seisukohalt ja esitas oma paran-
duse-ettepanekud. Need paranduse-ettepa-
nekud olid pärast seda kaalumisel ka raha
asjanduse komisjonis, ja rahaasjanduse ko
misjon ühines nendega, võttes need täieli
kult omaks. Sellepärast teen siis rahaas
janduse komisjoni nimel ettepaneku, 

see seaduseelnõu I lugemisel vastu 
võtta. 

A. S i r r o (stp): Väga lugupeetud Rii
gikogu liikmed! Praegu arutuselolev riigi 
sadamatehase põhimäärus on teatud mää
ral juba hilinenud põhimäärus. Põhimää
rus, nagu aruandja ette kandis, oleks pida
nud ammu sadamatehastes antud olema, 
et sadamatehast asetada õigele seisukohale, 
kus ta oleks võinud iseseisvalt ja paremini 
töötada, kui ta tänini töötanud on. Ar
vesse võttes meie riigi puhtmajanduslikku 
seisukorda, peame sadamatehast natuke 
kõrgemalt hindama kui tänini hinnatud on. 
Valitsuse poolt esitatud põhimääruses oli 
lause, kus oli rõhutatud, et tuleks anda 
sadamatehasele põhimäärus, aluseks võt
tes teisi riigi ettevõtteid, nagu seal nime
tati turbatööstuse põlevkivitööstust j . n. e. 
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Sadamatehast ei saa võrrelda ei turbatöös
tuse ega põlevkivitööstusega, vaid sadama-
tehasel on eriline tähtsus riigikaitse alal. 
Nagu sõjaministeeriumile alluval arsena
lil, kellel on erilised ülesanded teatud alal 
ja kellel on juba põhimäärus või kodukord 
olemas, nii om ka sadaiinateihasel oma 
erilised ülesanded, mis on loetletud 
selle põhimääruse esimeses paragrah
vis. Ei saa mööda minna, et mitte 
puudutada praegust tehase seisukorda ja 
ära näidata, mis oleks vaja tulevikus 
teha. Meie Eesti Vabariigi kestvuse 12 
aasta jooksul ei ole püütud Vabariigi Va
litsuse poolt tehast üles ehitada, kuidas 
vaja. Kui vaatame praeguse tehase ehi
tust, sisseseadet ja korda, siis peame üt
lema, et see on ime, kuidas see tehas tä
nini on jõudnud üleval seista. Ta hooned 
on lagunenud, iseäranis nende hoonete ehi
tamise viis ei võimalda eeskujulikult töö
tada. Vabariigi Valitsus oleks pidanud 
rohkem tähelepanu tehase hoonete ja sisse
seade uuendamise peäle pöörama. Kui 
nüüd uuemal ajal ehitatakse töösituseette-
võtteid, siis alati võetakse arvesse — ja 
seda just peab tegema — et tööikojad olek
sid paremini ühendatud, see tähendab, et 
ühendus töökodade vahel oleks parem ja 
selle tõttu ka tööviljakus võiks suurem olla, 
niisama oleks ka töösaaduste hind palju 
väikesem. 

Kui meil tööstuse kohta on alati rõhu
tatud, et meie töölised ei olevat küllalt vil
jarikka tööjõuga, töölised ei oskavat hästi 
tööd teha, siis need alused ei pea paika, 
vaid puudub hoopis teine võimalus. See 
on, puuduvad eeskujulikult sisseseatud töö
kojad, eeskujulikud ehitused ja puuduvad 
eeskujulikud korraldused. Selle tõttu just 
on meie võistlusevõime madal 

Mis aga puutub meie tööliste kohta, 
siis ei saa siin kunagi öelda, et meie töö
lised ei ole ajakohased töölised ja et nad 
ei oska tööd teha. Mäletan, ühel komis
joni istangul mereasjanduse peavalitsuse 
juhataja-direktor näitas just, et meie Eesti 
töölised on palju paremad töölised, võr
reldes teiste maade töölistega, eeskätt suür-
tööstusemaade töölistega. Meie töölised 
on väga arenenud ja vilunud kõikidel ala
del, kuna suurtööstusemaadel töötavad 
osade viisi ainult teatud alal. Nõnda siis 
on üks vigadest ja puudustest see, et meie 
tööstusehooned, nagu juba tähendasin, meie 
sisseseaded on puudulikud. Just seda tu
leb peaasjalikult meie tööviljakuse puuduse 
arvele panna. Et saada eeskujulikumat ja 
paremat korraldust, selleks on tarvis minna 
teise aluse peale üle. 

17. j u u n i l 1930. 1283 

Selles põhimääruses on ette nähtud, et 
tehast juhatab tehase direktor, peäle selle 
nõukogu ja peajuhatus või peaülemus teha
sel on Vabariigi Valitsus. Siis oleks ka 
tingimata vaja, et selles põhimääruses oleks 
ette nähtud, et nõukogust võtab ka tööliste 
esitus osa. Tööliste esitus oleks vaja see
pärast, et meie teame, kuivõrt hästi ka üks 
tööstuse juht, üks parematest inseneridest, 
tööd tunneb, kui hea tööjõud ta ka ei ole, 
siisiki on vastuvaidlemata tõde, et tihtipeale 
on töö üksikasjades hästi vilunud tööline 
veel targem, kui see kõrgesti haritud ja 
suurte kogemustega direktor või insener. 
Selleks oleks ka hädavajalik olema, et töö
liste esitus oleks nõukogus olemas, kes 
kasulikke näpunäiteid anda võiks. Aga siia 
põhikirja ei ole seda paigutatud. See oleks 
üks puudustest, mida ma arvan, ja seda 
peaks küll Riigikogu, kui see põhikiri tei
sele lugemisele tuleb ja Vastavaid paran
dusi tehakse, arvesse võtma, selle paran
duse vastu võtma ja siia juurde mahutama. 

Peale selle oleks väga soovitav, kui ka 
siin põhimääruses oleks ära tähendatud, 
mida mõeldakse tööliste olukorra paranda
mise all. Näiteks, kui tahetakse tööliste 
olukorda parandada, ja töölisteolukorra pa
randamist nimetatakse, siis oleks pidanud 
olema selgelt öeldud, mida selle all mõel
dakse. See põhikiri neid väljendusi ei 
sisalda. Arvan, et väga lugupeetud Riigi
kogu liikmed põhikirja vastu võttes ei ole 
vastu, kui põhikirja II lugemisel meie poolt 
vastavad parandused tehakse. 

Teedeminister A. J u r m a n : Mui oleks 
ainult paar märkust teha. On õigus, et sa-
damatehased töötavad olukorras, mis ei 
vasta modern-tehastele. Selles on osalt 
süüdi see, et sadamatehastel ei olnud se
nini oma põhikirja, mille alusel oleks või
nud paremini seisukorda korraldada. Kui 
sadamatehastes anname oma põhikirja, siis 
lubab see sadamatehastes iseseisvalt töö
tada ja asuda suurema energia ning kogu 
jõuga oma ettevõtte korraldamisele. Sada-
matehas on laiali pillatud, ja on aastate 
viisi kaalutud, kas ei oleks otstarbekoha
sem sadamatehast üle viia suuremasse te
hasesse, nagu Peetri tehased. On leitud 
aga, et üleviimine oleks seotud suurte ku
ludega ja et see väga raskelt teostatav on. 
Peaasjalikult aga seetõltu, et sadamateha-
sel ei olnud kindlat juhatust ja nõukogu, 
kes oleks võinud korraldada seda küsimust, 
ei ole see küsimus tarvilikku lahendamist 
leidnud. 

Riigi sadamatehase põhimääruses on 
mõni paragrahv vastu võetud teises redakt-
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sioonis, kui see Vabariigi Valitsuse poolt 
esitatud. Seepärast tahaksin ma II luge
misel seletusi anda vastava paragrahvi 
juures. Praegusel kujur pannakse sadama-
tehased raskemasse seisukorda kui teised 
tehased. (L. J o h a n s o n , stp: Kuidas 
nii?) Paragrahv 18 on teisiti redigeeritud 
kui seni põhikirjades vastu: võetud vasta
vad paragrahvid. Kuid selle juures pea
tuksime vast II lugemisel. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
tu I l u g e m i s e l . 

9. Rahvusvahelise oopiumikonventsiooniga 
ja selle protokolliga ühinemise seadus — 

III lugemisel. 

Üildkomisjoni aruandja J. Klesmenfi 
puudumisel aruandja ülesannetes komisjoni 
abiesimees M. P ü n g. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e . v a s-
t u paragrahvide viisi ja terve sisu korraga. 

10. Londonis 1929. a. sõlmitud maailma 
postikonventsiooni ja kokkulepete kinnita

mise seadus — III lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja A. T u p i t s . 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s -
t u paragrahvide viisi ja terve sisu korraga. 

11. Sõjaväeosade ja -asutuste alla võetud 
ruumide üüritabeli maksvuse pikendamise 

seadus — III lugemisel. 

Sotsiaalkomisjoni aruandja V. U u k a -
r e d a. 

V õ e t a k s e v a s t u s e a d u s e e l 
n õ u pealkiri ja tekst eraldi ja terve sisu 
korraga. 

12. Apteegi õpilaste haridusliku tsensi ja 
praktika aja kohta antud määruse muut

mise seadus — II lugemisel. 

Haridusekomisjoni aruandja A. Kor
n e l l . 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s -
t u II l u g e m i s e l . 

13. Kohtuasutuste seaduse §§ 592, 596 ja 
597 muutmise seadus — II lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja A. Jõeääre puu
dumisel aruandja ülesannetes komisjoni 
abiesimees M. P ü n g. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
tu II l u g e m i s e l . 

14. Notariaalseaduse §§ 288, 292 ja 293 
muutmise seadus — II lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja A. Jõeääre puu
dumisel aruandja ülesannetes komisjoni 
abiesimees M. P u n g . 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
tu II l u g e m i s e l . 

15. Üüriseaduse kaotamise seadus — 
I lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja M. P u n g . 

H. M a r t i n s o n (stp, jätkab kõnet): 
Lugupeetud Riigikogu liikmed! Mineval 
korral siin kõneledes ja andmeid ka võõr
silt ette tuues on seda mõningate ajaleh
tede teadete järele töötakistamise kõneks 
peetud. Selle vastu pean kõige valjemalt 
protesti avaldama. Asi on väga tähtis ja 
arvan, ei ole sugugi ülearune, kui mitme
suguseid andmeid ette tuuaikse ja asja iga
külgselt püütakse selgitada. Seda ei ole 
üksi meie tunnistanud, vaid ka rahvusvahe
lises ulatuses tunnistatud. Sellekohane ot
sus võeti vastu 1928. a. Pariisi kongressil, 
kus paljude suuremate Euroopa riikide esin
dajad nõu pidasid, kuidas korteriküsimust 
lahendada. Teine sarnane kongress oli sa
mal aastal maikuus Münchenis, kuhu ka 
Ameerika Ühisriigid olid saatnud oma esin
dajad. Mõlemad suured kongressid võtsid 
vastu otsuse, et korterikriis! lahendamine 
ja korteriolude parandamine kuulub riiklik
kude ülesannete hulka, ja seda otsust on 
püüdnud mitmed riigid ka jõudu mööda 
täita. Meil on selles asjas alles õige vähe 
tehtud. Meie mõjukamad inimesed, kas ei 
suuda ehk ei taha aru saada sellest, kui 
tähtis on korter rahvaarvu kasvamise ja 
rahva tervishoiu mõttes. Üürniku esimene 
ülesanne, esimene kohus ja päevamure on 
olnud, on praegu ja ka tulevikus, eluaseme 
saamine, niisuguse eluaseme saamine, mil
les on võimalik inimvääriline elamine. Sel
lepärast on arusaadav suur ärevus, mis 
maad on võtnud üürnikkude peres praeguse 
üüriseaduse kaotamise katse puhul. Et sar
nane katse on põhiseaduse vastane ja kõige 
valusamalt rahva õigusetunnet riivab, seda 
ma juba oma minevakoridses kõnes puuduta
sin. Seda on kia üksmeelselt üürnikkude pro-
testikooisolekud alla kriipsutanud, Peian ka 
veel ära märkima, et üüriseadus on ikkagi 
eluaseme kindlustamiseks natukenegi kaasa 
mõjunud, on üürnikkudele kaitseseaduseks 
olnud majaomanikkude tujude vastu, on 
majaomanikkude saagihimule vähegi piiri 
tõmmanud ja üürid enam-vähem kokku kü
lastanud sissetulekutega, seega majandus-
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liku elu korraldamist vähemalt püüdnudki 
õigetele põhimõtetele rajada. Milleks tek
kis vajadus kindlustada põhiseadusega elu
aseme saamist, milleks oli tarvis luua meil 
ja välismaal nõndanimetatud kaitse- või 
üüriseadust — selle kohta on ammugi vas
tused antud nii siit kõnetoolilt kui ka mit
mesuguses kirjanduses. Majaomanikud mui
dugi püüavad vastupidiseid väiteid ette 
tuua, kuid need jäävad kõik tõsiasjade 
vassimiseks. Nii kaua kui korterikitsikus 
edasi kestab, tuleb üüriseadust soodusta
da ja täiendada, mitte aga ära kaotada. 
Seda tahab ja seda nõuab igaüks, kellele 
on kallis rahva hea käekäik ja tervishoid, 
kes austab põhiseadust ja vääriliselt hin
dab rahva õigusetunnet, mitte aga mõne 
tuhande või sajapealise majaomanikupere 
isiklikke huvisid. Isegi Inglise tervishoiu 
minister doktor Addison ütles 1919. aas
tal: Ei ole liialdus öelda, et kogu sot-
siaaledu aluseks on korteriküsimuse õige 
lahendamine. Kui meie maa nii peab are
nema, nagu kõik soovivad, siis tuleb kõi
gepealt haiguste, kuritegevuse ja kõigi 
pahede vastu tegutseda, tervise vastaste, 
täistuubitud korterite ärakaotamise kaudu, 
see on, muretsedes rahvale kortereid. 
Kopsuhaiguste kõige hädaohtlikumaks pe-
situselavaks on täistuubitud korterid, kus 
terved haigetega üheskoos elavad, kes 
haiguse idusid välja köhivad, ja selle läbi 
elukortereid kõige hädaohtlikumaks tau
dide taimelavaks muudavad. Niipalju kui 
on kitsaid, pimedaid, õhuvaeseid ja ilma 
päikesekiirte juurdepääsu võimalusteta 
kortereid, niipalju on meil ka hädaohual-
likaid. Seepärast on vaja võitlust alata 
kopsuhaiguste vastu esimeses järjekorras 
ehituseseadustega ja korterite inspektsioo
niga. 

Veel joomahaiguse hädaoht. Viletsad 
korterid on väga ja väga sagedasti selleks 
põhjuseks, kui laps juba maast-madalast 
ioomakommete nägijaks on, mis sellastes 
korterites alatiseks osutub. Pole ju ime, 
kui ta sellega varakult harjub ja seda loo
mulikuks hakkab pidama. Kui inimene 
korteris kodu ei leia, kui ta seal rahu ja 
kosutust ei leia ja teiste kõne, lärm, oma
vahelised tülid ja laste nutt teda tülita-
tavad ja kui ta tunneb, et ta teistele tü
liks on... hakkab ta seda otsima, mis ko
dus, s. o. omas perekonnas ei leia. Mitte 
ainult joomahaiguse taimelavaks ei ole 
viletsad korterid, vaid ka igasugune sot
siaalne ja moraalne pahe levib viletsate 
korterite kaudu kõlbluse katkuna laiali. 
Siin leiavad aset tütarlaste vägistamised 
võõraste kaaselanikkude poolt, sagedasti 
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laste sugulised patud õdede, vendade va
hel, rääkimata paljudest muudest juhtu
mustest. Sagedasti on isegi lapsed kõige 
halvema pealtnägijaks. Et sarnane õhk
kond eriliselt soodus on kõige muu pahe 
edenemiseks ja arenemiseks, on arusaa
dav ilma näidete ette toomiseta. Meie 
kohtame väga palju sarnaseid asju, ja kui 
jälgiksime kõige hirmsamate kuritegude 
algatust, viiks see meid sagedasti kõige 
viletsamatesse korteriurgastesse. Meil 
näidatakse õigusega abortide rohkuse 
ja sündivuse vähesuse peale, mille tõt
tu rahva juurdekasvu peaaegu ei olegi. 
Kahtlemata langeb osa süüd korteripuu-
duse ja korteriviletsuse peale. Kuna iga 
uus abielu uut perekonna asutamist tähen
dab, vajab see kõigepealt omaette korte
rit. Aga sellekohane läbiuurimine näitaks 
õtse võimatut; näitaks kuidas noored abi-
elulised korteri puuduse all kannatavad, 
kuidas nemad teistega ühes toas, sage
dasti :ka lahus peavad elama. Sellastes 
oludes ei ole ometigi lapse sünd õnneks. 
Kui laps sünnib, siis ootavad teda viletsu
sed ja hädaohud. Seda teab iga ema ja 
sellepärast ei ole ime, kui tema lapse sün
dimist õnnetuseks peab ja seda kõiksu
guste abinõudega katsub ära hoida. See 
on pahe, mille vastu ükski abordi trahv 
ei aita, siin võib parandamist tuua ainult 
korterikriisi lahendamine. Mis kopsuhai
guste ja nende vastu võitlemise kohta Ing
lise teadusemees ütles, see on ka maksev 
meie olude kohta täiel määral. Kuna kor
ter inimesele koduks olles, kehalikult ja 
waimlikult teda ülespoole aitab, muutub 
vilets korter inimesele hukatuseks. Arvud 
korteri lugemise materjalist, statistilised 
tähelepanekud kõnelevad Tallinna korteri 
puudusest ja viletsusest sedavõrt kurba ja 
ähvardavat keelt, et selle pahe vastu tuleb 
tõsiselt võitlema hakata. See peab kõigile 
selge olema. Maailmasõja algul jäi ehi-
tusetöö soiku, nii et peaaegu kortereid 
sugugi juurde ei ehitatud. Nõnda on riik-
likuil iseseisvuse aastail hoopis vähem 
ehitatud, kui korterituru loomulik nõudmine 
seda vajas. Isegi kõige viimastel aasta
tel ei ole ehitusetööstus nõnda palju kor
tereid ehitada suutnud, kui tegelik elu 
seda on nõudnud. Sellest hoolimata, et 
elu teistel aladel normaalse olukorra juur
de tagasi hakkab jõudma, ehitusetööstuses 
ei või meie aga endist olukorda, kus era
kapital) elumaju ehitas ja korteri turgu va
rustas, mitte enam tagasi oodata. Teiste 
maade eeskuju ja areng näitab meile kõige 
selgemini, et erakapital ehitusetööstust 
enam oma alaks ei pea ja et riik ning ko-
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gukond korterikriis! vastu võitleb ja rahva 
korteritega varustamise oma ülesandeks 
on pidanud tegema. Ka meie peame seda 
tõeks võtma, kuna meie tööliste äärmiselt 
madal tööpaik ei' võimalda neile mitte nii
sugust korteriüüri maksta, mis erakapitali 
meelitaks majade ja korterite juurdeehi
tamisele. Aga missugune peab siis õieti 
olema korter, leus meie vähegi iinimväärili-
selt elada võime? Ma ei taha mitte rää
kida suurtest korteritest, mida ainult jõu
kad inimesed tarvitada võivad, vaid liht
sate harilikkude inimeste elukorteritest, 
niisugustest elukorteritest, rnis vähegi ter
vishoidlikke nõudeid täita suudavad. Kor
teri tervishoiu esimesed tingimused olek
sid, et ta 1) küllalt ruumikas ja mugav 
oleks, 2) valge ja päikesepaisteline, 3) 
kuiv, soe ja puhas. Palju on õieti meil 
siis elanikke, kel õnn on osaks saanud 
sarnastes korterites elada? Kohutavalt 
vähe. Ainult rikas kiht võib omale seda 
lubada, kuna üle 3/4 tervest Tallinna ela
nikkude arvust peab olude sunnil mingi-
sugustes ühetoalistes kastides või kongi
des, äärmiselt tervishoiuvastastes korteri
tes oma elupäevi mööda saatma. Elukor
teri suurus peab kõigepealt vastama temas 
elutsevate elanikkude arvule. Inimene tar
vitab tunni jooksul hingamiseks 30—35 
kantmeetrit värsket õhku. Toa õhk vahel
dub läbi seinte, akende j . n. e. üks kuni 
kaks korda tunnis. Seda arvesse võttes 
peab elutoas ühe inimese kohta vähemalt 
15—20 kantmeetrit õhku olema. Elutoa 
kõrgus ei tohi olla mitte alla 3 meetri. 
Eriti tuleb õhu eest muretseda neis tuba
des, kus pikemat aega viibitakse, näiteks 
magamistoas. Siinjuures peab ära tähen-

t dama, et elukorter, kuigi ta oma suuruse 
poolest vastab nõuetele, kuid koostub 
ühest ruumist, ei ole kõlbulik. Tervis
hoiu nõuetele vastavalt tuleb kõlbulikkuse 
nõudeid silmas pidada. Elukorteris peaks 
vähemalt olema magamistuba, elutuba ja 
köök. Elukorteris peaks olema võimali
kult rohkem päikest, valgust, sest päikese 
kiired hävitavad kahtlasi pisielukaid. Kõi
ge rohkem saavad päikest lõuna- ja lääne
poolsed aknad. Aken peab olema suur 
ja aknaklaasi pind peaks olema vähemalt 
Vio toa põrandapinnast. Ei tohi aknaid 
katta eesriietega, lilledega j . n. e., mis 
varjaksid valgust. Aknaklaasid peavad 
alati puhtad olema. Läbi lahtise akna tu
levad päikese kiired on kõige kasulikumad. 

Õhu; rikkumise poolest on praeguse 
aja kunstlikust valgustusest petrooleumi-
valgustus kõige halvem, ka gaasivalgustus 
on halb; kõige paremaks kunstlikuks val

gustuseks võib pidada elektrivalgustest. 
Palju: on siis neis väikestes korterites 
praegusel ajal elektrivalgustust sees? Mul 
oli just täna juhus kokku saada ühe ini
mesega, kes meie Tallinna korteriolusid 
väga hästi tundis, see teatas, et just sama 
seaduse lugupeetud aruandjal olevat suur 
hulik maju ja nendes olevat nii võimatu 
vilets olukord, et seal võivat inimene katu
sest läbi pugeda. Kas see just nii on, 
selle eest ei või ma pead pandiks anda, 
aga selle inimese usalduse väärisust arvesse 
võttes, pole mul ka põhjust selle juures 
kahelda. 

Üks nõudmine on see, et elukorter 
peab tingimata kuiv olema. Korteri niis
kuse põhjuseks on, kas halb ehitus või 
korterielaniku ebakohane tegevus. Halb 
ehitus imbutab niiskuse maast. Korrali
kult ehitatud korter võib aga samasugu
seks saada, kui selles pesu pestakse, 
märgi või niiskeid asju kuivatatakse või 
põrandaid suure veega ujutatakse. 

Elukortereid tuleb ka tuulutada. Vii
masel ajal on määratu hulk kortereid, kus 
puuduvad õhuaknad. Talvel kardavad 
inimesed õhuaknaid avada, kartes soojust 
välja lasta. Õhk pääseb aga ikka välja. 
Puhas õhk lahtise akna kaudu puhastab 
korterit miljarditest pisilastest. Väga hea 
on õhupuhastamiseks korstna sees auk, 
sest ahju küttes saab õhk paremini korst
nasse kistud. 

Tuulutamata korteris lõikab õhk kui 
surnukambris vastu. Sarnase korteri ela
nik on selle õhuga harjunud, kuid inime
sel, kes korralikus toas on elanud, kes 
korralikku õhku on sisse hinganud, sellel 
on võimata niisugusesse korterisse sisse 
minna. Kuipalju meil Tallinnas sarnaseid vi
letsaid kortereid on, mis sõna tõsises mõt
tes ennem loomalautaks kui inimese eluko
haks nimetada võib, sellest on ennemgi rää
gitud, kuidas Tallinna tööliskond peab suu
remalt jaolt elama ühetoalistes korterites, 
sagedasti enam kui 8 hinge ühes toas. 
Neid muljuvad rasked majanduslikud olud, 
mis neid päris hingeliselt juba maha mur
da ähvardavad, loomulik, et sarnases olu
korras ei suuda paljudki kõiki tervishoid
likke nõudeid silmas pidada. Ja mis ai
taks see, kui üüriline seda silmas peab, 
kui korter asub kas solgikastiga või väl-
jaikäigukohaga nii tihedas läheduses, et 
tuuluta tuba niipalju kui tahad, ikka see ei 
aita, ikka see pahe ei vähene. Kuid ei 
või ka salata, et paljudki elanikud omas 
teadmatuses patustavad tervishoidlikkude 
nõuete vastu. 

Üheks heaks korteritingimuseks on, et 
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korter peab soe olema. Elukorterist kül
ma ja niiskuse kõrvaldamiseks kõige pare
maks kütmise viisiks tuleks muidugi pida
da keskkütet. Aga palju meil Tallinnas 
on sarnaseid õnnelikke, kes keskküttega 
korteris võivad elada? Meie teame, et 
töölisringkonnad, harilikud elanikud pea
vad teistsuguse küttega leppima. 

Mis küttematerjalisse puutub, siis olgu 
tähendatud, et üks kilo harilikke puid an
nab põledes sooja 2.700 kalooriat, üks 
kilo turvast öeldakse andvat 3.500 kaloo
riat, üks kilo põlevkivi 4.000 kalooriat ja 
üks kilo kivisütt 7.500 kalooriat. Sellest 
näeme, missugune vahe on kütteainetc 
vahel. Puu kohta on teada, et mida tihe
dam ja mida kõvem on puu, seda rohkem 
annab see soojust. Harilikkudest kütte
puudest öeldakse olema kask ja lepp kõige 
paremad, kuna haaba kõige halvamaks küt
tematerjaliks loetakse. Kõigi küttemater-
jalide kohta on aga maksev tõeasi, et 
mida rohkem vett sisaldavad kütteained, 
mida märjemad ja tooremad on puud, seda 
vähem annavad need soojust. Seepärast 
pole kasulik küttematerjali hoida niiskes 
kohas. 

Tervishoiu nõue on, et korter oleks 
soe ja et ei oleks niiskust. Selleks on 
kõige paremad pottahjud. Korstnad pea
vad korras olema, siis seisab ahi kauem 
soe. Kui päeval toas viibitakse, siis on 
soovitav ahju hommikul kütta. Öösel võib 
tuba külmem olla, sest magada soojas 
toas on üldse tervisele kahjulik. Kõige suu
rem on... 

J u h a t a j a : Pöörduge üüriseaduse 
juurde. 

H. M a r t i n s o n (stp): Ma usun, et 
nõudmine, missugune peaks korter olema, 
on üüriseadusega nii tihedas ühendu
ses, et... 

J u h ia t a j a: Kõneleja, palun juhata
jaga mitte vaielda. Igatahes, kui kõnelete 
sellest, kuidas peab inimene magama, see 
ei ole üldse üüriseadusega seotud. 

H. M a r t i n s o n (stp): Ma kuulasin 
selle etteheite rahulikult ära, aga ma ei 
ole mõelnudki juhatajaga vaielda, ma ei 
vaadanud sinna poolegi, (näitab juhataja 
poole) ma rääkisin Riigikogule ja arvan 
selle ka lubatud olema ja kordan veel 
kord, et elukorterid peavad soojad ja puh
tad olema. Inimesed, kes ei armasta puh
tust, on hauakaevajad ise endile. Vähe 
sellest, et inimene oma keha katab, ta 
peab hoolitsema ka selle eest, et ümbrus, 
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milles ta elab, puhas, oleks. Tänaval ei 
saa ükski inimene midagi parata, kui tol
mupilv talle näkku lööb, miljonid pisielu
kad talle suhu või ninna ja nende hinga-
imisorganite läbi (kehasse tikuvad. Kuid 
vabaõhu pisielukad ei ole kunagi nii kar
detavad ja hädaohtlikud inimese tervisele, 
kui nende kolleegid kinnises ruumis, kus 
päikesekiired ja muud õhumõjud neid nii 
hõlpsasti surmata ei saa. Pealegi on va
bas õhus inimese keha energiliseni pisl-
elükate pahedele vastu panema, kui kin
nises ruumis. Laseb aga keegi oma ruumi 
või elukorterisse neid pisielulkaid sisse tun
gida ja võimaldab neil pimeduses pesit
seda ja endid ära peita mitmesugustesse 
koludesse ja mustadesse paikadesse, siis 
on asi nii halb, et sellest, nagu vanad ini
mesed ütlevad, õieti tulihoones rääkidagi 
ei tohi. 

Meie viletsad korteriolud ja majandus
lik raske olukord sunnivad inimesi meelt 
heitma, käega lööma igasuguste tervishoiu 
küsimuste peale. Kuid inimesed, kes olude 
sunnil hädaohtlikku seisukorda aetuid, ei 
tohi siiski mitte seda hädaohtlikkust üks
kõiksuse läbi veelgi suurendada seal. Ter
vist, kallimat vara, tuleb südilt kaitsta, 
iseäranis kui ümbruskond ja olud seda 
sugugi ei kaitse. 

Viimasel korral, see oli minev reede, 
õhtusel koosolekul jäin mina peatama Tal
linna korteriolude juures. (J. F u k s, as: 
Poola juures!) Ah Poola! Ei, härra Kask 
soovis küll Poola poolt andmeid saada, 
aga arvan, et me eeskätt niikaugele ei 
lähe. Esiteks katsun näidata, missugused 
Tallinna korteriolud on ja selle järele alles 
vaatame natukene kaugemale. Ega see 
kurja ei tee, kui meie kõik maad läbi vaa
tame. Nagu ütlesin, asi on laialdane ja 
väga tähtis. Tahaksin hiljem nende maade 
juures peatuda ja just nende korterite juu
res, mida ma ise oma silmaga olen näi
nud, ja siis alles võime kaugemale minna 
-ja neid korteriolusid tähele panna, mis 
asuvad kaugemates ilmanurkades. Ei teeks 
ka kurja, kui meie tähele paneme ja vaa
tame, kuidas meie esiisad ja esivanemad 
enne ajaloolist aega elasid, (Nae r . ) kui
das sel ajal korteriküsimust püüti lahen
dada. 

Eeskätt toon andmeid Tallinna kohta. 
Korterite lugemisel 8. aprillil 1926. aastal 
oli korterite absoluutne arv tõusnud 
36.016 peale. 1922. a. elanikkude üld
arvuga võrreldes sel ajal oli Tallinnas 
122.530 elanikku, näeme, et protsentuaal
selt on ühetoaliste korterite üldarv 0,9% 
võrra langenud. Kahetoaliste korterite 
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arv on aga tõusnud 0,2% võrra ja viie-
ning rohkemtoaliste korterite arv on lan
genud 0,2% võrra. Mis puutub aga Tal
linna elanikkude jaotusesse, siis näitab 
1926. a. korterite lugemine, et protsen
tuaalselt elanikkude üldarvuga võrreldes 
on suurtes korterites elavate inimeste arv 
vähenenud ja väikesemates tõusnud. Ni
melt viietoalistes (korterites on see arv 
vähenenud 11,3 pealt 9,5 peale, see on 
1,8%; neljatoalistes on see arv jäänud 
endiseks; kolmetoalistes tõusnud 7,6 pealt 
8,5 peale; kahetoalistes tõusnud 10,1 pealt 
10,7 peale ja ühetoalistes korterites tõus
nud 64,8 pealt 65,7 peale. Üldises mõt
tes on elanikkude tihedus tunduvalt lan
genud ainult suuremates korterites, see on 
viie- ja rohkemtoalistes korterites. Vähe
maid, ühe- ja kahetoalisi kortereid oli kor
terite lugemisel 8. aprillil 1926. aastal: 
kööktube 20.230, neist põrandapinna suu
rus kuni 5 ruutsülda — 14.409, ühetoalisi 
oli 6.444, neist põrandapinnaga kuni 5 
ruutsüllani oli 4.276; kahetoalisi oli 3.532, 
neist kuni 9-ruutsüllalise põrandapin
naga 2.256; kolmetoalisi kortereid oli 
2.467, neist kuni 9 ruutsülda põrandapin
naga 504; neljatoalisi kortereid oli 1.430, 
neist kuni 9 ruutsülda põrandapinnaga 33; 
viietoalisi kortereid oli 966, neist kuni 
9 ruutsülda põrandapinnaga 3; seitsme-
toalisi ja veel rohkem tubadega kortereid 
oli 443. Kokku tegi Tallinnas korterite arv 
selle lugemise ajal välja 36.016 korterit; 
põrandapindalaga kuni 9 ruutsülda oli 
29.121 korterit; 9 15~ruutsüllalise põ
randapindalaga kortereid oli 3.212, ja üle 
15 ruutsülla põrandapindalaga kortereid oli 
3.683. Seega oli siis 9 — - 15-ruutsüllalise 
põrandapinnaga kortereid, see on sarnaseid, 
mida meie hädavajalikkudeks peame, kõi
gest 3.212 korterit. Kogu leibkondade ar
vust, mis oli sel ajal 44.477, elasid tervelt 
31.705 leibkonda ühetoalistes korterites. 
Leibkondade järele korterid jagunesid tu
bade ja elanikkude arvu järele järgmiselt: 
köökides elas 106 leibkonda, eestubades — 
1 leibkond, kööktubades, sarnastes, mis 
ühtlasi tuba ja köök, 20.272 leibkonda, 
ilma köögita toas elas 1.814 leibkonda, 
ühetoalises korteris eraldi köögiga elas 
11.092 leibkonda ja ühisköögiga, kus terve 
suure maja peäle Või terve koridori peäle 
ühisköök oli, elas 5.592 leibkonda; kokku 
38.883 leibkonda. Tubade arvu ning põ
randapindala ja õhumahutuse järgi jagune
sid leibkonna korterid keskmiselt järgmi
selt: köögis, kus elas 166 leibkonda, oli 
keskmiselt põrandapindala 3,1 rt. sülda, 
õhumahutus — 3,7 knt. sülda. Kööktuba-
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des oli. läbisegi põrandapindala 4,4 rt. sl., 
õhumahutus 5,3 knt. sl.; köögita tubadel 
oli põrandapindala läbisegi 3,7 rt. sl., õhu
mahutus 4,7 knt. sl.; eraldi köögiga oli põ
randapindala 4,9 rt. sl., õhumahutus 6,5 
knt. sl.; ühisköögiga — põrandapindala 4,4 
rt. sl., õihumahutus 5,8 knt. sl. Kahetoalise 
korteri põrandapindala oli läbisegi 8,5 rt. 
sl., õhumahutus 19 knt. sl. Kolmetoalise 
korteri põrandapindala oli läbisegi 13,7 
rt. sl., neljatoalise põrandapindala 20 rt. 
sl., õhumahutus 27,7 knt. sl., viietoalise kor
teri põrandapindala oli 26,2 rt. sl., kuuetoa-
lise — 33,1 rt. sl., seitsmetoalise — 41,3 
rt. sl., (kaheksa- ja rohkemtoalise korteri 
põrandapindala oli 54,5 rt. sl., õhumahutus 
ligi 90 knt. sl. 

Kõige selle juures ei ole arvesse võe
tud leibkondade hulka toanurgaelanikud. 
Kaasüürilised, niisugused, kes ainult ma-
gamisaset kasutavad, on kaasa arvatud 
selle leibkonnaga, kellelt nad üürisid ruumi. 
Keskmiselt tuli leibkonna korteri peale 6,8 
rt. sl. 'põrandapindala ja 91,3 knt. mtr. õhu-
mahutusit. Tüihjie kortereid oh: ühetoalisi 
0,9%,, viimaste koguarvust oli suuremate 
hulgas 1,8%. 

Minu rühmakaaslane härra Martna, kes 
selles asjas täiesti eriteadlane, ütles oma 
eelmises kõnes, et ainult siis võib meil kor-
terikitsikuse lahendamisest juttu olla, kui 
meil1 vähemalt 5% tühje kortereid on, seega 
oleks elanikkudel, üürnikkudel, võimalik ka 
korterit valida, korterit vahetada. Niikaua 
kui ei ole veel 5% tühje kortereid, niikaua 
ei ole meie korteriküsimuses ammugi nor
maal oludeni jõudnud. Meil on ühetoaliste 
korterite arv kohutavalt suur ja nende juur
deehitamist ei tule kuidagi moodi soovita
vaks pidada. Need on võimatuseni inimes
tega täidetud, täis tuubitud, sellepärast, et 
perekondade arv, kelle sissetulek vastaks 
vähegi vastuvõetavamatele korteritele, on 
liiga väike. On ju mitu kord juttu olnud ja 
me teame, kui suur korter tervishoiu nõu
deid täidaks. Aga Tallinna linna elanik
kude kehvem kiht, arvestades oma sissetu
lekuga, ei julge nõudagi, et nendel oleks 
kaks tuba ja eraldi köök. On isegi kuulda 
olnud mitmete üürnikkude poolt, et kahe
toalist ja eraldi köögiga korterit peetakse 
meil Tallinnas luksuskorteriks, ja luksus
korterit meie saada ei jõua, ütlevad nad. 
Öelgu igaüks, kes vähegi lahtiste silmega 
elu peale vaatab, kas on kahe toaga ja 
eraldi köögiga korter mõni luksuskorter? 
Meie tööliste teenistusevõimalusi vaadates, 
on niisugused arvamised arusaadavad, sest 
nagu ma juba varem ütlesin, nõutakse nii
suguse korteri eest vähemalt 4.000 senti 
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kuus üüri. Kuipalju aga on meil töölisi, 
kes võivad korteri eest niipalju välja anda? 
Sellest on ka neil see võõriti arvamine, see 
vaade tulnud, et kahetoaline korter, mis 
nendele kättesaamata, mis õieti igale mõt
lejale inimesele esimene tingimus peaks 
olema, sest et see vähegi tervishoiu nõue
tele vastab, et seda nende poolt peetakse 
luksuskorteriks. Isegi Tallinna linnavoli
kogus, kui ehituselaenu jagamine on ühele 
või teisele ühingule või eraisikule kõne all 
olnud, on meie üürnikkude rühma esinda
jad rõhutanud, et niisugused korterid, mis 
üle 15 ruutsülla põrandapinnaga, on luk-
suskorterid, ja et sarnaste korterite jaoks 
ehituselaenu andmisest ei tohi üldse kõnetki 
olla, see olevat õieti sest kurjast. Ma ei 
taha seda sugugi hukka mõista, kui kellelgi 
võimalus on suuremat korterit saada, aga 
meie siiamaalsest ehitusepolitikast pean 
küll ütlema, et see ei ole vastanud nendele 
nõuetele, mis meie ülesse seadma peaksi
me korterikriisi lahendamiseks. Meil ei ole 
ehituselaenu mitte alati nende korterite 
ehitamiseks antud, mida keskmine inimene 
vajab, vaid suurel osal just suurte korte
rite jaoks üksikutele isikutele, sarnastele, 
kes võibolla isegi oleksid jõudnud omale 
maja üles ehitada. Lähemas Tallinna ümb
ruses, Järve jaama juures, on ehituselaenu 
abil kortereid ja maju üles ehitatud, kus 
korterite üürihinnad arvati 15.000 senti 
kuus. Niisuguseid maju on ehitanud koda
nikud, kes meie valitsuse ringkondadele 
õige lähedal seisavad. Võiksin mitmed ni
medki ette tuua, aga arvan, et see on üle
liigne. Arvan, et inimesed, kes meie ehi
tuselaenu väljaandmist on jälginud, on 
isegi aru saanud, kui ebaõiglane meil elu
korterite ehituselaenu väljaandmine on. 
Selle väljaandmise juures ei ole mitte ees
kätt selle peale rõhku pandud, et meil kesk
miste või väikekorterite — väikekorteri-
teks arvatakse vähemalt 2 toa ja köögiga 
kuni 3 toa ja köögiga korterid — ehita
miseks laenv välja antakse, vaid palju suu
remate jaoks. Teistes maades võideldakse 
tõsiselt korterikitsikuse vastu, ja eelista
takse toetuse- või laenuandmise juures nii
suguseid kodanikke, kes vähemaid korte-
risi ehitavad. Peale selle on olemas isegi 
kontroll, kes selle järele valvab, et korte
rid ei tohi neis majades kallid olla. Kor
teri inspektsioon puudub meil täiesti. Loo
made ja nende lautade eest peetakse palju 
suuremat hoolt. Lehmalaudad on võimali
kult ruumikad, puhtad ja õhurikkad, aga 
inimeste elukorterite eest ei hoolitseta, 
nende vastu ollakse ükskõikne. Isegi maal 
ei ole see parem. Mõisatööliste korterid 

on tihti sarnased, et tuul seintest läbi pu
hub ja talvel toanurka lumehanged sigine
vad. Aastate viisi seisavad need paranda
mata. Esitatakse nõudmisi, siis vabanda
takse ühte või teist viisi, kord ei ole ühte 
ja kord teist materjali käepärast, tehakse 
ainult lubadusi. Kui tööline, kes selles kor
teris elab, liiga julgesti hakkab peale käi
ma, võib kergesti juhtuda, et ta jüripäe-
vast — nüüd on jüripäev 1. mai peäle läi
nud — peab uut teenistust otsima. Loomad 
on aga palju kallimad, nende tervise eest 
hoolitsetakse, nende korterite — laut on 
ju looma korter — peale pannakse palju 
suuremat rõhku. Ma ei taha öelda, nagu 
oleks see ülearune, aga sellejuures ei to
hiks ära unustada ka inimeste elukorte
reid. Inimese elu peab igatahes kallim 
olema kui looma elu, ja inimese tervishoiu 
eest peab ometi rohkem hoolt kandma, kui 
looma tervise eest. 

Võibolla on see vaade vast sellest tul
nud, et tahetakse meelega meil inimestest 
lahti saada. Mui on meeles üks juhus, 
mis ka ajakirjanduse kaudu teatavaks sai, 
kusi vabrikantide esitaja ühel koosolekul 
oli öelnud, et meil olevat võimatu kõikide 
inimeste, kõikide tööliste eest hoolitseda 
ja parem on, kui nad välja kärvavad. Nagu 
nähta, seda „väljakärvamise" poliitikat ae
takse meil sellega taga, et inimeste elu
korterite peale mitte niisuurt rõhku ei 
panda, kui loomalautade peale. 

Kaebused Tallinna viletsate korteri
olude üle on üürnikkude hulgas laialise 
ulatuse võtnud. 

Nende poolt on avalikke koosolekuid 
peetud, on mitmesuguseid märgukirju 
nende poolt siia ja sinna saadetud; aga 
nagu kõik märgid näitavad, on see taga
järjeta jäänud. Ma piirdun ainult paari 
märgukirja ettelugemisega, mis juba vare
mal ajal vastu võetud, ja hiljem toon prae
gused ette. Sellest näete, et vahet ei ole 
õieti sugugi märgata. Meie olud on sar
nasteks jäänud, nagu nad olid paar aastat 
tagasi, siis kui osaline üüriseadus ära kao
tati. Suurel rahvakoosolekul, mida üürnik
kude selts „Üürnik" Tallinnas kokku kut
sus, võeti järgmine märgukiri vastu ja saa
deti vist ka niihästi Vabariigi Valitsusele 
kui ka Tallinna linnavalitsusele. Märgu
kiri kõlas järgmiselt: 

1) „Et kuigi üüriseaduse all olevate 
majade omanikkudel teataval määral osa 
sissetulekuid kärbitud, ning ehkki nende 
tegevus üürnikkude valikus piiratud, siiski 
on nende inimeste elamisvõimalused enam
vähem kindlustatud ning nende arv on väi
kene elanikkude üldarvust; 
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2) et väikeste korterite üürnikud, kes 
piiratud võimaluste juures teenistust üldse 
leida ei või, samuti ka saadava tasu äär
mise vähesuse juures juba nüüd kirjelda
mata viletsalt elavad ning 

3) välja minnes seisukohast, et igal 
juhtumisel' ei saa suures enamuses oleva 
üldsuse algelisemaid elamisvõimalusi ohv
riks tuua väikese arvu majaomanikkude 
huvidele — tunnistab koosolek, et väikese
mate korterite kohta praegumaksvat üüri-
seadust ei saa ligemal ajal ära kaotada •— 
temaga tuleb riiklikkudes huvides ning 
üldsuse kasuks leppida kui paratamatu 
nähtusega. 

Selle juures röhutab koosolek, et kor-
terikriisi lahendada võib lõppude-lõpuks 
ikkagi uute korterite juurdeehitamisega, 
millele Tallinna linnavalitsus kui ka Vaba
riigi Valitsus kohustatud on kaasa aitama 
üldise majandusepolitika ostarbekohasel 
juhtimisel üldse ja korteri ehituse politika 
aktiivsel juhtimisel eriti." 

See märgukiri on 2 aastat tagasi suurel 
rahvakoosolekul vastu võetud. Nagu ütle
sin juba, meie olud ei ole sugugi sellest 
ajast muutunud, mida näitab ka suur osa
võtt nendest koosolekutest, mis viimasel 
ajal on ära peetud üüriseaduse kaotamise 
vastu. Üks sarnane koosolek peeti mineval 
neljapäeval pritsimajas, sellest koosole
kust võttis osa umbes 700—800 inimest, 
kes kõik elavalt jälgisid, mida kõnelejad 
rääkisid, ja lõpuks võeti ühel häälel vastu 
järgmine resolutsioon: „Rahvakoosolek 
12. juunil Tallinnas, pritsimaja saalis, pro
testeerib kõige kindlamalt üüriseaduse kao
tamise vastu. Väikekorteritest on Tallin
nas äärmiselt suur puudus, mis võimaldab 
üüriseaduse kaotamisel majaomanikkudel 
maksma panna täielikku omavoli üürnik
kude suhtes, kõrgendada üüri ja tõsta uu
litsale ebameelepäraseid üürnikke, eriti 
lasterohkeid perekondi. Silimas pidades 
tööliste ja teenijate palkade madalust, ase
taks see tuhanded perekonnad otse välja-
pääsematusse seisukorda. Rahvakoosolek 
peab tarvilikuks juhtida Riigikogu ja Va
bariigi Valitsuse tähelepanu sellele, et riik 
peaks ajaviitmata maksma panema korterid 
kitsikuse lahendamise kava, milles, oleks 
ette" nähtud rahalise toetuse andmine oda
vate tööliskorterite ehitamiseks. Samuti 
peab rahvakoosolek tarvilikuks, et kõven-
dataks järelevalvet üüriseaduse täitmise 
järele. 

Rahvakoosolek protesteerib peale selle 
kõige kindlamalt valitsuse kavatsuste vastu, 
panna kõrge tolli alla liha ja rasvaaineid 
ning tõsta toiduhinda." 

r o t o k o 11. 

See viimane ei käi otse üüriseaduse 
kohta, kuid on kaudses ühenduses sellega. 

Arvan, ei tohiks üksi leppida sellega, 
et üüriseadus peaks maksma jääma, vaid 
meil oleks tingimata tarvis veel kõvemat 
järelevalvet selle üle, kas üüriseadust ka 
täidetakse, et üüriseadusest kõrvalekaldu-
jad, möödahiilijad peaksid kriminaal kor
ras trahvi alla langema. Mis abi oleks meil 
kõige paremast seadusest, kui selle rikku
mise eest mingisuguseid trahvimäärusi ei 
ole maksma pandud. Meie üüriseadus nii 
vilets, nii nõrk kui ta on praegusel korral, 
annab natukegi kaitset paljudele tuhande
tele Tallinna kehvematele elanikkudele ja 
sellepärast ei ole mõeldav, et seegi riis-
mekene ära kaotataks. Kuidas teistes maa
des korteri ehitamisele on hoogu antud, 
kuidas riik seda igatepidi on püüdnud 
edendada, sellest ma tõin juba mõne näite; 
aga mitte üksi riik ei ole seal korterikitsi-
kuse vastu võidelnud, vaid selleks on kaasa 
aidanud suurelt osalt ka omavalitsused. 

Vaheaeg kl. 19.10 min. — kl. 19.29 min. 

H. M a r t i n s o n (stp, jätkab kõnet): 
(K. P ä t s , põl: Kas ikka veel?) Ei ole 
midagi parata. Kui on tähtis küsimus, siis 
peab seda igakülgselt valgustama. Lugu
peetud Riigikogu liikmed! Ma esiteks juba 
näitasin, et meie ei saa oma koduga val
mis, kui peame küsimust täies ulatuses läbi 
võtma, siis peame vaatama, missugused 
nõuded olid korterite kohta eelajalooliste 
inimeste, koobaselanikkude juures, ja mis
sugune võitlus korteri eest nende keskel 
valitses. Sel ajal maksis muidugi rusika-
õigus: kes tugevam, see ajas teise koopast 
välja. 

Selleaegsed inimesed ei olnud ju looma 
seisukorrast kuigi palju kõrgemal, aga kui 
me eelajaloolist koopaelanikku praeguse 
aja inimesega võrdleme, siis leiame nende 
juures ka ühiseid jooni. 

Praegugi on inimesi, kes toetavad rusi-
kaõiguse peale, kes ei hooli sellest, et ka 
kehvem ja nõrgem tahab elada ja tahab 
korterit saada. Meie keegi ei mäleta seda 
aega, oleme vast lugenud, kuidas jääajal 
inimesed elasid, missuguseid urkaid nad 
omale eluasemeks otsisid, millega nad en
nast seal katsid ja kuidas aegamööda nen
degi juures paremate elukorterite nõud
mine arenes. Koopaelanikud hakkasid mul
last ja savist onnikesi kokku pätsima; ühes 
sellega, kui tõusis onnikeste ehitamine, 
hakkasid ka kogukonnad, — s. o. pere
konnad, sest sel ajal polnud kogukonna 
mõiste mitte sarnane kui meil praegu, mil 
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tuhanded inimesed alles ühe kogukonna 
moodustavad, sel ajal arvestati kogukon
di perekondade järele, — kuidas siis 
selleaegsed kogukonnad hakkasid oma jä
reletulijatele kortereid muretsema. Kui pere
konnas keegi liige abiellus, mis sel ajal 
väga lihtne oli, siis muretsesid vanemad 
igatahes selle eest, et noorelpaaril oli oma 
onnikene, ükskõik kas mullast või savist. 
Sellest näete, juba sel1 ajal oli mõiste ole
mas, et korter, eluase on hädavajaline ini
mesele, ja kes seda ei ole veel jõudnud 
saada, selle eluaseme, korteri eest muret
seb riik või kogukond. Ja sellest ajast, kui 
inimene veel rikkumata, omas loomulikus 
olukorras oli, peaks meie tsiviliseeritud 
kogukond eesmärki võtma ja õppima ka 
nõrgemate, kehvemate eluaseme eest hoo- . 
litsema, kui need ise selleks võimetud on. 
Kui vaatame, kuidas praegusel ajal mõ
ned looduserahvad elavad, vaatame lap-
lasi, kuidas nad muretsevad juba oma väi
keses ringkonnas, et igalühel oleks oma 
jurtakene olemas, kus ta elada võiks, kus 
tulease oleks, kus ta külmaga oma põdra-
nahast kotti magama võiks heita, mille 
suud ta võib tarbekorral nööriga kinni tõm
mata, nagu külamees tubakakotti. (V a •-
h e i h ü ü e . ) Selle eest on muretsetud. 
Oma naabrid, oma ümbruskond hoolitseb 
selle eest, et seda ei ole. See näitab, et 
looduserahvad tunnevad enam kaasa kõigile 
kaaskodanikkudele, kui meie, kes tahame 
õieti haritud inimesed olla. Või vaatame 
minupärast Aafrika neegreid või Austraa
lia saarte elanikke, kes puu otsa oma elu
aseme ehitavad. Seal on üks teisele abiks, 
terve ümbruskond on kaasas, kes selle jä
rele valvavad, et kõigil oleks oma eluase, 
kedagi ei visata enam puu alla. Seda juh
tus endisel ajal, kui alles rusikaõigus valit
ses. (L. R a u d k e p p , krst: Põranda al
la.) Puu alla, sest maja oli ju puu otsas, 
sageli ei olnud redelit ja siis roniti puud 
mööda üles. (R. K u r i s , as: Põranda
aluste korterite küsimus tuleks ka lahen
dada.) Ma ei ole selles nii väga tuttav, ei 
jõua ka kõike käsitada, loodan, et Teie seda 
katsute korraldada. (0. K a s k , töer: Kui 
neegritest on ette toodud, siis seletage, kui
das seal lugu on.) Igal rahval on omad 
viisid ja kombed, kuidas nad katsuvad oma 
kaaselanikkude eest hoolitseda. Kõige täht
samaks küsimuseks on aga korteriküsimus, 
pärast seda tuleb alles toidu ja ülespida
mise küsimus. Nagu ütlesin juba, vanal 
ajal muretseti selle eest, et kui noorpaar 
hakkas koos elama, pidi neil kõigepealt 
korter olema, kõige muu eest pidid nad ise 
hoolitsema. 

Sellest järeldusi tehes, peaksime ka meie 
sedasama tegema, peaksime vaatama, et 
kõigil kodanikkudel oleks inimvääriline 
korter, inimvääriline muidugi iga rahva 
enese mõiste järele. Ühel on inimvääriline 
alles see, kui tal. vähemalt kahekümnetoa-
line palee oleks, aga teine peab inimvääri
liseks . . . (R. K u r i s , as: Ka nahkkotti?) 
Just, sest see on tema meelest küllalt inim
vääriline. Ta on sellega väga rahul, kui 
muretsetakse talle mingisugune, minupä
rast kas või nahkkott magamiseks. 

Praeguse ajajärgu inimesed on iga
moodi arenenud, nende nõudmised on kas
vanud, nad ei lepi enam nahkkotiga, vaid 
hakkavad nõudma suuremaid mugavusi. 
Kultuuriinknesedki on äratundmisele tul
nud, et ka korteri eest peab hoolitsema. 
Nagu juba ennem ütlesin, ei ole üksi riik 
sellel alal tegutsenud, vaid ka omavalitsu
sed, mitmesugused seltsid, heategevad asu
tused ja ehituseühiisiused. Üürnik omas 
hädas ja puuduses on arusaamisele tulnud, 
et üksik inimene, üksik kehv ei jõua kor-
terikriisi lahendada, ja on kogukonnaks, 
ühisuseks kokku heitnud, nagu vanal endi
sel ajalgi on ühisused katsunud korteri-
küsimust lahendada. Selleks on pööratud 
nii riigi kui omavalitsuse poole, ja need ei 
ole oma toetust keelanud. Mida riik ori 
teinud Hollandis ja Rootsis, seda ma juba 
nimetasin lühidalt mineval korral. Nüüd 
vaatame veel lühidalt, mida kogukond 
Rootsimaal korterikriis! lahendamiseks on 
teinud ja siis alles läheksime järk-järgult 
mõningate seltside ja heategevate asutuste 
juurde. Heategevate asutuste ja seltside 
teene ei ole seal ka sugugi väikene. Peäle 
selle võiks ka vaadata, mida tööandjad 
oma töölistele korterite ehitamise alal on 
ära teinud. (0. K a s k, löer: Kust seda 
raamatut osta saab? Meie ostame ka ja 
siis läheb vast rutem.) Kui tõtt öelda, siis 
niisugust raamatut on olemas ainult kaks 
eksemplari, üks on minul ja teine" — Hiina 
kuninga emal. (Nae r . ) Osta neid enam 
ei saa! 

Seal tööandjad, vabrikuomanikud on 
arusaamisele jõudnud, et korter mõjub suu
resti inimese tervise peale, ja kui inimene 
oma tervise kaotab, jääb ta ka tööle võime
tuks. Kehaliselt nõrk, haiglane inimene ei 
jõua kunagi niipalju produtseerida, ei jõua 
tööandjale nii 'kasulik olla, kui terve ini
mene seda on. Sealsed tööandjad on sel
lest aru saanud ja õige suurel arvul töö
liste elukorterite eest hakanud 'hoolitsema. 

Pean veel tähendama, et korterite järe
levaatus, korterite inspektsioon oma alguse 
sai Rootsis juba selle aastasaja algul. Oma-
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käima, küllap see talle viimaks tüütavaks 
läheb ja vastumeelseks muutub. Üks 
kord käia ja pealegi sarnasel inimesel, kes 
kehalist tööd ei tee, see võib ju oma jagu 
väike lõbu olla, aga iga päev tööle ja ta
gasi nii pikka maad käia, see on liig. 

Trammiühendus on Rootsis hästi are
nenud ja mitte kallis. Kümnete kilomeet
rite viisi võib sõita ilma ümber istumata 
15 ööri eest, ümbcristumise korral tuleb 
aga 5 ööri ligi maksta, nii et 20 ööri eest 
võib juba paarkümmend kilomeetrit ära 
sõita. Sarnane liikumisvõrgu korralda
mine on „Oma kodu" majade ehitamisele 
suuresti kaasa aidanud muu toetuse kõr
val, mis neile omavalitsuse poolt antud. 

On ka teistmoodi seltse. Üks selts, 
kes oma ülesandeks seadis ka korterikü-
simuse lahendamise, hakkas elumaju ehi
tama ühistegelisel alusel, ei osanud aga 
kõiki raskusi ette näha, ja tekkisid sarna
sed väämähtused, et seltsi jõukamad liik
med võtsid mitu korterit oma kätte ja üüri
sid neid kallima hinna eest edasi, tekita
des sellega korteri spekulatsiooni, ühiste
gevuse nime all. 

Et sarnast väärnähtust ära hoida, tegi 
teine selts omale ülesandeks ainult üüri
kortereid oma liikmetele ehitada, mitte 
omanduseks, magu seda ,,Qma kodu" teeb. 
Selle seltsi tegevus on korterikitsikuse la
hendamisel kõige viljakam ja tagajärjerik-
kam olnud. Möödunud koosolekul rää
kisin juba selle seltsi tegevusest, sellepä
rast ei taha ma selle juures enam pike
malt peatuda ega Riigikogu liikmeid ilma
aegu tüüdata ega aega viita. Vaatame pa
rem, mis tööandjad on seal ära teinud. 

Tööandjatel, nagu tähendasin, on õige 
tähtis, kas tööline on tugev ja terve või 
mitte ja sellele äratundmisele on sealsed 
tööandjad juba ammu tulnud. Selle taga
järjel, on mitmed, vabrikud oma töölistele 
korterid ehitanud. 

Nii on ,,Otwidabergi" ühendatud ette
võtted oma töölistele laenu ja ka ehituse-
krunte, kas täiesti ilma hinnata või õige 
väikese rendi eest andnud, kuhu need 
omale elumaju võisid üles ehitada. Ma
jad on väikesed, kõige rohkem kahe pere
konna jaoks ehitatud. 

Et igal perekonnal seal kõrval oma väi
kene juureviljaaiakene ei puudu, on ise
enesest mõistetav. 

valitsuste poolt ametisse võetud inspek
torite ülesanne oli muu hulgas ka selle 
järele valvata, et tervishoiu vastastesse 
korteritesse inimesed üldse ei tohiks 
elama asuda. Korterite inspektsioon töötas 
ühes korterite vahetalitusebürooga. Need 
asutati Stokholmis juba 1906. a. Sundsva-
lis ja Malmös asutati need korteri vaheta-
litusebürood umbes samal (ajal. Sõjaajal, 
kui üürihinna tõus hakkas suurema ulatuse 
võtma, siis tehti jtuba seaduseandlikul teel 
korraldus, et iga linn ja iga kogukond peab 
niisuguse üüriseaduse järelevalvava amet
niku korteri korralikkuse järelevalvamiseks 
ametisse panema. Aga korterite järele
valve, see oli ikka lihtsam abinõu, see ei 
aidanud veel korterite arvu suurendada, see 
ei mõjunud ikka veel kuigi palju selleks 
kaasa, et korterisi juurde saaks ehitatud. 

Järgmine samm oli see, et linnad ja 
kogukonnad hakkasid ise oma töölistele, 
oma teenijatele ja oma ametnikkudele kor
terisi ehitama. Nii lasi Stokholmi linn 
1901. a.—1903. a. 230 maja linna amet
nikkude tarvis ehitada, j,a kuni 1915. a. on 
Stokholmi linna poolt üles ehitatud tervelt 
2.206 maja, nendest 622 väljaspool linna 
piire. Stokholmis tegi suurt takistust tar
viliku Ikrundi või platsi puudus, ja võttis 
enne tükk aega, kui nii kaugele jõuti, et 
saadi majade ehitamiseks tarvilikke krunte 
muretseda; ostu teel muidugi. Neid sai 
ümbruskonnast, umbes 10—20 km kaugu
sel on linn imütmed maa-alad muretsenud, 
mis oma korda jälle seltsidele odava ren
diga välja anti, kelle seast kõige enam 
tegevust on avaldanud „Egna hem", s. o. 
,,Oma kodu" ettevõte. See „Oma kodu" 
ühing on viimasel ajal niivõrt laienenud, 
et juba mõnikümmend tuhat inimest „Oma 
kodu" majakestes elavad. Majad on ühe 
perekonna jaoks, harva mõned ka kahe 
perekonna jaoks ehitatud. Kõigepealt on 
omavalitsused selle eest hoolt kandnud, et 
ühendus ja liikumine nende linnaosadega 
ja läbikäimine nendega korralik ja hõlbus 
oleks. Kui võrdleme seda meie linnaäär
sete kruntidega, siis näeme, et Tallinna lin
nal on küllaldaselt sarnaseid maa-alasid, 
kuhu oleks võimalik odavamini ehitada, aga 
ühendus nendega on liiga raske. Tööinimes-
tel, kes, peavad pealinnas tööl käima, on 
ometi võimatu 3, 4, 5 kilomeetrit igal hom
mikul ja õhtul jala ära käia, see väsitab 
võimatuseni, nii et ta tööle asudes ei jõua 
enam.1 tarviliku jõuga tööd teha. Lugu
peetud riki. Päts ütles, et talle ei tee mi
dagi viga, kui ta jala Piritale läheb. Mõt
len aga, et kui paneks härra Pätsi sunni
viisil igal hommikul ja õhtul jala Pirital 

(Koosolekut asub juhatama Esimees 
K. Einbund.) 

Palju laiaulatuslikumalt hakkas suur 
,,Kopparbergi" vabrik oma töölistele1 korte
reid ehitama. Juba 1916. a. oli see vabrik 
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295 maja töölistele üles ehitanud. Peale lelle 
on see aktsiaselts veel kõrvalt kruntisid 
ostnud ja oma töölistele välja andnud ehi
tamiseks. On lasknud eraldi mitmetüübi-
lisi maja plaane valmistada, mille järele 
majade ehitajatel töölistel võimalik oli 
ühe shablooni järele uksi, aknaid suurel 
hulgal, vabrikuviisi valmistada, mis ehita
mist palju odavamaks teeb. ,,Höganäs 
Billesholmi" vabrik on sedasama teed käi
nud. Sellel on juba ligemale 400 korte
rit oma töölistele üles ehitatud. Ehituse-
krunte ei ole küll hinnata välja antud, aga 
odava hinnaga. Rahalist laenu on töölis
tele antud majade ehitamiseks juba 2,5 
miljonit krooni. 

Kõige juures ei ole mõtet peatada. Mul 
on siin maailma-pikk rida neid tööstuse-
ettevõtteid ära märgitud, kes oma töölis
tele korterite ülesehitamiseks ühel või tei
sel viisil on appi tulnud. Kardan, et see 
suuremale hulgale Riigikogu liikmetele 
vast ehk tigavaks läheb. Minu ülesanne 
ei ole sugugi ilmaaegne ajaviitmine, nagu 
mõnelt poolt ekslikult arvatakse, ja selle
pärast piirdun ma ainult mõne üksiku 
asutuse ettelugemisega. ( 0 . K a s k , töer: 
Väga huvitav!) Ma usun ka, et Teid, kui 
meie tähtsama supelasutuse linnapead, 
peaks korteriküsimus huvitama. Pärnu 
linna või linnapea auks pean ütlema, et 
sealne olukord on mulle tõesti meeldinud, 
iseäranis see, mis puutub teede ehitusse. 
Väljaspool linna on need väga kenad. 
On väga rõõmustav, kui ka korteriküsi-
mus Teid huvitab. ( V a h e l h ü ü d e d 
pahemalt poolt.) Oleme korralikud ja 
viisakad üksteise vastu. ( N a e r . — J. 
F u k s ' i , as. vahelhüüe.) Härra Kask kü
sis ise seda, milleks Teie seda tema eest 
ütlete. Küll ma juba õigel ajal sellele 
vastu tulen, kõige parema tahtmise juures 
ei saa kõiki asju korraga käsitada. Minu 
isa ütles: „Poeg, ära võta palju asju ette, 
muidu võib sul kitsas kätte tulla." Ka 
pühakirjas ütleb tark Siirak oma po
jale: . . . 

J u h a t a j a : Kõneleja, palun üürisea-
duse juurde tagasi tulla. 

H. M a r t i n s o n (s tp) : Seda ta küll 
ei öelnud. Üüriseadusest ta ei rääkinud. 
Nüüd puudutame siis mõne sõnaga veel 
heategevaid asutusi, sest korteri muretse
mise alal on nende tegevus üüriseadusega 
nii lähedas ühenduses, et sellest kuidagi 
mööda minna ei saa. 

Meil on teatavasti vanad töövõimetud 
inimesed asetatud kõige viletsamasse sei

sukorda, nende eest kantakse vähe hoolt. 
Hoolekanne ei ole meil mitte nimetamis-
väärtki. Vähe inimesi mahub meil vana
dekodudesse. Rootsis on aga vanade ja 
töövõimetute heaks õige suuri ohvreid 
toodud heategevate asutuste poolt. Kas 
,,ohvrid" just õige sõna on, selle üle võiks 
ju vaielda, aga mõned asutused on iga
tahes ohverdanud, on kõige energiaga selle 
kallal tegevuses olnud, et vanadele inimes
tele sündsaid kortereid muretseda. Muu 
hulgas võiks nimetada ühe preili Läger-
stedfi poolt 1892. a. asutatud ühingut, 
mille juhtivaks jõuks oli insener Hirsch, ja 
kes omale ülesandeks seadis tervishoiu 
nõuetele vastavaid kortereid vähemjõu-
katele inimestele, kehvemale kihile, ehitada. 
1924. a. lõpul elas juba selle heategeva 
ühingu poolt ehitatud „tööliste kodus" 
1.414 inimest, nende hulgas 277 last alla 
15 aastat. See heategev ühing katsub ka 
igat teist moodi oma üüriliste majandus
liku ja sotsiaalse seisukorra eest hoolt 
kanda. Nii antakse selle maja elanikku
dele ilma hinnata juriidilist nõu kui ka 
tervishoidlikke õpetusi. Selle jaoks on 
eraldi ametis asjatundvad inimesed. Ma-
jaelanikkude lastele on sellesama heate
geva ettevõtte poolt korraldatud oma su-
vekolonii ja selle heaks suuri summasid, 
kulutatud. Üür, mida korteri kasutajate 
käest võetakse, ei ole õieti nimetamise 
väärtki. Kehvema Käest, keda teatud ko
misjon on soovitanud, üldse üüri ei võeta. 
See on heategev ettevõte, mitte tulu too
mise mõttes asutatud. Ega meie selle peale 
lootma või jääda, et meie korteriolud hea
tegevate asutuste poolt peaksid paranda
tud saama, see oleks ikka nagu armuand. 
Ma tõin selle ainult näiteks, kuidas teistes 
maades sellel teel on katsutud korterikit-
sikust lahendada. 

Üks heategev ühisus püüab elukortereid 
ehitada nende inimeste jaoks, kes vare
malt paremaid päevi on näinud, s. o. en
distele jõukatele inimestele, kes ühel või 
teisel põhjusel oma varanduse kaotanud ja 
vaeseks jäänud. See, endistele jõukama
tele inimestele elukorterite ehitamise ühing, 
on niisamuti heategev ettevõte ja sai kel
legi Isak HirschM poolt asutatud. See 
ühing rohkendab oma sissetulekuid anne
tuste teel, ja sellefks on asutatud nõnda
nimetatud lille- või õiefond. Selle põhi
mõte on umbes sarnast laadi, nagu meil 
omalajal asutatud „Bergrnann'i abirahal". 
Kes uueaasta õnnesoovi käigust tahab va
baneda, maksab Bergmann'i abirahale tea
tud summa ja selleläbi vabaneb ta õnne
soovi käigust. Sealne „lillefond" on ka 
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umbes sarnase põhimõtte järele asutatud, 
vahe seisab ainult selles, et teatava summa 
maksmise eesmärgiks ei ole mitte õnne
soovi käigust vabastamine, vaid surma 
korral krantsi või pärja panemisest vabas
tamine. On ju sarnane komme suures 
ilmas igalpool valitsemas, et kui keegi tut
tavatest, sugulastest ehk ka enam lugupee-
tavamatest inimestest sureb, siis pannakse 
selle hauale pärg. Igaüks paneb sinna 
muidugi oma jõukohase pärja, kui aga sur
nut püütakse eriliselt austada, siis kraa
bitakse viimase hädaga raha kokku, et 
saaks aga toredama pärja hauale panna. 
See asutuse sissetulek põhjeneb suurelt 
osalt pärjapanemisest lunastamise maksu 
peäl, nii et inimene, kes peab oma kohu
seks surnu hauale pärga panna, vabaneb 
sellest, kui ta teatud summa lillefondl 
heaks maksab ja lillefondi juhatuse kohu
seks on seda avalikult kuulutada, et see 
ja see inimene on neile nii- ja niipalju 
sisse maksnud selle ehk selle surma kor
ral. Minu arvates peaks sarnane ettevõte 
ka meil järeletegemist leidma, arvesta
des sellega, kui suuri summasid pärgade 
peale saab kulutatud, millest surnud ini
mesel ei külma ega sooja ei ole, peaas
jalikult on see ainult järeletulijate uhkuse 
või enesetunde kõditamiseks. Kas see hä
datarvilik on, . . (Juhataja koputab haam
riga.) Palju kasulikum oleks, kui niisu
gused summad korterite ehitamise peale 
ära tarvitaksime, mis meie üüriseadusega 
kokkukõlas oleks ja korterikriisi ka oma
jagu lähendada aitaks. Usun, et see oleks 
järeletegemise väärt. Oleks hea, kui see 
mõte algatuse saaks kas mõne parem
poolse või keskerakonna tegelase poolt, 
kellel enam mõju jõukamate inimeste kes
kel on ja kellel see ehk enam südamel 
seisab endistele jõukatele inimestele kor
tereid muretseda, kui kehvade eest hoolit
seda. Sellega vabaneksid mõned teised 
korterid, kus need endised jõukad seni on 
elanud, ja jääksid tööliste ringkondadele. 
Seda asja võiks pikemalt käsitada mõni 
teine kord ja teises kohas, siin ei ole vist 
praegu selleks õige aeg, sest Riigikogu 
liikmetel on arvatavasti tähtsamate asja
dega tegemist. 

Kellegi Robert Dickson'i poolt sai 
1805. a. asutatud ühing, kes vähemjõuka-
tele, töölisringkondadest, inimestele korte
reid muretseb umbes samal alusel. Nagu 
näete, muretseb üks ühing endistele jõu
katele ja teine muretseb jälle nende eest, 
kes kunagi pole jõukad olnud. DicksonT 
asutuse poolt on ka eeskujulik korteri tüüp 
välja töötatud. See on suurte kogemuste 

või suure töö vili. Selleks kuulutati maja-
pläanide võistlused välja ja sellele võistlu
sele esitatud majaplaanidest otsiti kõige 
parem välja, mida ei tea mikspärast, — 
nimetati „maaülema korteri tüüp". Sellel 
,^maaülema korteri tüübil" oli alumine kord 
kivist ja pealmine — puust ehitatud. Ma 
ei ole ehituse asjatundja ja ei tea selle
pärast öelda, kas sarnane ehitus praktili
sem on, või oli see ainult odavuse mõttes 
nii tehtud. Selle asutuse ehitatud korte
rid langevad 20-aastase üüri maksmise 
järele üürniku omanduseksi. Hiljemal 
ajal on veel mitu sarnast heategevat 
asutust juurde siginenud, nimede all: 
„Tulevik", ,,Olevik" j . n. e. See viiks 
meid vist liiga pikale, kui üksikasjaliselt 
kõikide heategevate asutuste teeneid kor
terite ehitamise alal hakkaksime üles lu
gema. Kardan ka, et see Riigikogu liik
meid liiga palju ei huvita. Meil pole hea
tegevus korterite ehitamise asjus õieti mi
dagi teinud. Meil on küll mitmesugused 
korterite ehituseühingud Tallinnas: maja-
ehitajate ühing „Tare", õpetajate ühing, 
kes viimane juba 4 maja on ülesse ehita
nud, isegi tänavad on nende ühingute ni
mede järele ristitud. Õpetajate ühingu ma
jades on, kui ma ei eksi, 6 korterit, mis 
kõik õige tervishoiu nõuetele vastavalt on 
ehitatud, aga kahjuks on need meie keh
vematele inimestele kätte saamatud. Kor
teris on kolm suurt tuba, valge köök, van
nituba ja muud panipaigad olemas. Hind 
on, liikmete eneste üteluse järgi, kui sisse
makstud rahaprotsendid juurde arvata, 
7.500 senti kuus. See on aga meie liht
töölisele kättesaamatu. 

Kõige suuremaks ehituseühinguks osu
tub Tallinnas küll „Oma Kolle". Selle 
ühingu ehitatud korterid on asjatundjate 
poolt kõige paremaks, otstarbekohase
maks ja sealjuures ka kõige odavamaks 
tunnistatud. Mõned aastad tagasi, kui 
„Oma Kolle" korterite ehitamisega algust 
tegi, olid tingimused hulga paremad. Kes 
tahtis ehituseühingusse astuda ja korterit 
saada, pidi 30.000 senti sisse maksma, 
mida ta, kui temal otsekohe seda raha 
välja maksta ei olnud, ka tööga võis ta
suda. Korterite tubade jaotus vastab kul
tuuriinimese nõuetele — kolm tuba köögi 
ja vannitoaga. Et aga viimasel ajal riik 
ehituselaenu andmisega õige kitsi on ol
nud, ei ole „Oma Koldel" enam võimalik 
olnud niisuguseid kortereid ehitada ja nii 
odava sissemaksuga. Käesoleval aastal on 
seal jälle 29 korteri juurdeehitamine kä
sil. Need korterid on vähemad, kahe toa 
ja köögiga ja üürihinnaga 3.000 senti 
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kuus. Sissemaks korteri saamiseks on aga 
palju suurem: tervelt 100 tuhat senti. See 
on tingitud sellest, et riigi poolt ehituse-
laenu ei ole määratud, riik ei ole toetust 
andnud. (M. M a r t n a , stp: Ega ka linn.) 
Kummagilt poolt ei ole toetust antud. See 
näitab, kui hoolimata on niihästi riik kui 
ka Tallinna linn korterikitsikuse vastu. 
Nendele ei tee mingit muret, kuidas ja 
missugustes korterites inimesed elavad. 
Kui palju on meil niisuguseid inimesi, kes 
võivad maksta 100 tuhat senti korteri ehi
tamiseks? õieti ainult käputäis. Parata 
pole aga midagi. Peame juba sellegagi 
rahul, olema. See meie korterikriis! küll 
kuigi palju lahendada ei aita, aga on ikka 
enam kui mitte midagi. Ühingud, kelle liik
med omas suures enamuses kehvikute klassi 
kuuluvad, ei jõua korterite juurdeehitamise 
alal, ilma riigi ja omavalitsuse toetuseta, 
kuigi palju ära teha, see peaks igalühel 
päevaselge olema. Seda näeme Poola
maalt, Varssavist, kust rkl. Fuks ja Käsk 
nii väga innukalt teateid pärisid. Kes 
viimasel ajal on seal käinud, ei ole 
vast juhust tarvitamata jätnud, ka tööliste 
linnajakku minna ja seal tööliste korteri-
olusid vaadata. Mui oli mineval aastal 
see juhus, ja seal nägin, et Varssavi kor
teriolud on tõesti viletsad, nad on võrdsed 
meie Tallinna oludega. Aga linn ja riik 
annavad toetust, püüavad lahendada seal
set korteripuudust niipalju, kui see võima
lik on. On linnast väljaspool ühe õige 
suure krundi — ma ei või praegu öelda, 
kui mitu hektaari see oli, (O. K a s k , töer: 
Ajame läbi ilma!) aga ma võiksin neid 
andmeid hiljem anda, sellekohane raamat 
ei ole mul, kahjuks, kaasas, see jäi puldi 
sahtlisse, ja ma ei taha siit kõnetoolilt ka 
praegu maha minna seda tooma. ( K e s 
k e l t : Tooge ära.) Lepite ehk sellega, 
kui ütlen ainult, et — õige suur krunt on 
antud ehituseühingule, kuhu suurepäralise 
plaani järgi maju ehitatakse väikekorte-
riteks. Selle asutuse nimi on ,,Zoliborz". 
Tihe trammiühendus võimaldab elanikku
dele pealinnas teenistuses käia. Nendesse 
korteritesse on elama asunud peaasjalikult 
kehvem kiht, väikesemad omavalitsuse 
ametnikud või teenijad ja töölised, kes 
mustatöölisest natuke rohkem teenivad. 
See krunt, umbes nii suur, ütleme — nii 
suur kui meie Pelgulinn terves ulatuses 
kokku, — on antud sellele ühingule kõi
gest kolme tuhande sloti eest. Aga lae
nuga ei ole nii vastutulelik oldud: ehituse-
laenu eest peab ühing ,,Zoliborz" tervelt 
8% maksma. Olevat aga eeldusi ja loo
tusi selleks, et protsendimäära alanda-
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takse; sest võrdlemisi odav üür neis ma
jades ei luba nii kõrget protsenti maksta. 

Kahe toa, köögi ja vannitoaga korteri 
eest võetakse 113 slotti kuus üüri. On ka 
vähemaid, ühe toaga kortereid, mille kuu
üür kõigest 35 slotti on. Kui seda üüri 
arvestada vastavalt meie oludele, siis ei 
oleks need korterid ka meie lihttöölisele 
kätte saamata. Muidu peab ütlema, Poola 
olud on üldiselt viletsad, neid võib võr
relda meie oludega. Meie majaperemees
tel ei pruugi silmi maha lüüa Poola ma
japeremeeste ees, nad on ühesugused. 

Terve selle asutuse plaan, valmis ma
jadega, uulitsatega, laste mänguplatsi
dega j . n. e. sai Pariisi näitusel I auhinna. 
Selle plaani järgi tuleb sinna enam kui 
2.000 korterit. Läinud aastal, kui seal 
käisin, oli juba 200 korterit valmis, ja 
kahe nädala pärast pidi veel 100 korterit 
valmis saama. See näitab, et kuigi asi 
seal nii kiirelt ei edene, nagu mõnes tei
ses Lääne-Euroopa maas, aga ta edeneb 
ikkagi, liigub ometi. On võimalus natu
kegi korteriküsimust lahendada, ja selleks 
antakse ka toetust. Meil aga — lüüakse 
kõige peale käega. 

Kes on käinud Riias — ja kes meist 
ei ole seal käinud ja keda Riia korteriolud 
on huvitanud — see teab ka, et Riia linna
valitsus on palju vastutulelikuni tööliste 
elukorterite ehitamisel, kui Tallinna linna
valitsus. Seal ei piirduta üksi korterite 
ehitamise määruste väljaandmisega, vaid 
katsutakse tööliste linnajagudes isegi par
kisid ehitada j . n. e. (O. K a s k , töer: 
See"niägi seal?) Vaadake, Teie teate küll! 
Tööliste linnajagudes püütakse teid korral
dada, puid istutada j . n. e. Tööliste lap
sed vajavad ju enam värsket, puhast õhku, 
kui need, kes niikuinii elavad suuremates, 
paremates ja õhurikkamates korterites. 
Selles suhtes on Riia linnavalitsus palju 
vastutulelikuni tööliste nõuetele. (R. K u 
r i s , as: Teie olete ka Tallinna" linnavo
likogu liige, kas ei saa siis mõjutada, et 
linnavalitsus midagi teeks?) Olen alles 
väga lühikest aega seal. Teie teate ise 
väga hästi, et vähemus ei saa enamuse 
tahtmise vastu midagi teha. Näiteid võiks 
tuua igalt poolt, ka Riigikogust. Ma olen 
ju ka "Riigikogu liige ja tahaksin kangesti, 
et üüriseadust ei kaotataks ära, aga ena
mus viib selle ikkagi läbi. Samuti on ka 
linnavolikogus, mis me saame teha, kui 
enamus vastu on. (R. K u r i s , as: Teie 
olete ju seal koalitsioonis, ega Teie opo
sitsioonis ei ole.) Teie olete ka Riigikogus 
koalitsioonis, aga Teie ei saa ka kõiki oma 
tahtmisi läbi viia. 
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Nii võiks igalt maalt omajagu näiteid 
tuua, missugused korteriolud siin või seal 
valitsevad. Olen mitmes riigis käinud, kui 
kokku arvata, siis 14 riigi pealinnas, ja 
nendes olen enam-vähem püüdnud korteri-
olusid tähele panna. Ühed viletsamad 
korterid on ka Pariisi tööliste linnajaos. 
Kesklinnas — jah — seal on ilusaid maju, 
aga Ladina kvartaalis, kus kunstnikud ja 
kehvem kiht — edasiõ-ppijad •— elasid, 
seal on korterid võimatud. ( 0 . K a s k, 
töer: Kas Teie käisite vaatamas, mis Pa
riisi linnavalitsus ehitas?) Väga hea, et 
Teie seda meelde tuletasite, näete, et ka 
sealne linnavalitsus püüab elukorterite ehi
tamiseks kaasa aidata. See on kaua aega 
tagasi, kui mina seal käisin ja võin ainult 
seda öelda, missugused korterid sel aja! 
töölistel olid. 

Harilik töölise korter oli 7-dal korral, 
väikene toakene telliskivi põrandaga. 

Ahju ei tuntudki, see pidi igal üürilisel 
omal, nagu mõni mööblitükk, kaasa võtta 
olema, kui ta selle järele tarvidust tundis. 

Selleks olid harilikult väikesed plekk-
ahjud, sarnased, mida Venemaal nälja või 
revolutsiooni ajal kommunistid nimetasid 
,,6urshuikaks", teised, mittekommunistid, 
.,!kommunistkaks" ja keskmine inimene 
>,ökonomlkaks". ( N a e r . ) Ehk seal küll 
soem maa on, aga külm tundub seal palju 
rängem ja kangem olema kui siin. Võib 
olla seda tegi harjumine. Kuskil põhja
maal ei tundnud ma külma nii terava ja 
väljäkannatamata olema kui Pariisis. 
Prantslased ise surid 8-kraadilise külma 
juures ja olevat juhuseid ette tulnud, et 
korteris magades olevat külm inimesed ära 
võtnud. Ajalehed tõid sarnaseid teateid, 
mina ise ei ole seda näinud, aga mul ei 
olnud ka põhjust neid teateid mitte uskuda. 
Puudus ka talveriietus. Jõukamatel kihti
del on muidugi paremad riided, aga töö
lisel pole muud kui kerge kuuekene ehk 
mantel ja kõva külmaga mässib omale 
salli ümber kaela. Sel korral oli seal küll 
äärmiselt vilets. Mina ise pidin magama 
kalossid jalas ja talvemüts peas. Nii kaua, 
kui ,,ökonomka" oli tuline, nii kaua võis 
toas rahulik olla, aga juba 8-kraadiline 
külm tundus nõnda lõikav, et kuidagi välja 
kannatada ei võinud. Polnud siis ime, kui 
prantslased selle kätte surid, nagu 
kärpsed. 

Praegust olukorda ma oma nägemise 
järele ei tunne ja ei tea siis ka, palju seal 
olud selles suhtes on muutunud. 

Pöörame jälle korraks kodumaale ja 
vaatame, kuidas lood Kopli poolsaarel, 
ühes suuremas Tallinna eeslinnas, on. 

Sinna asusid suuremal arvul Venemaalt 
revolutsiooni ajal siia opteerinud inimesed 
endistesse sõjaväe barakkidesse elama, neid 
ise nõnda remonteerides, et vähegi sisse 
minna kõlbas. Üürid ei ole sealgi teenis
tuse võimalustega tasakaalus, ja pole imes
tada, kui ka Kopli elanikud protesteerivad 
üüriseaduse kaotamise vastu. 

Kopli poolsaarel asuvate elanikkude 
avalikul koosolekul, millest ligemale tuhat 
kodanikku osa võttis, sai kokku seatud re
solutsioon, mis kõlab järgmiselt: 

„Meie, Kopli raiooni üürnikud, ära 
kuulates ettekandeid üüriseaduse lõpliku 
ärakaotamise kavatsuse asjus, protestee
rime kõige valjumalt selle kavatsuse vastu 
ja mõistame hukka kõiki neid elemente, 
kes üüriseaduse kaotamisega tahavad vae
semaid kihte lõpmatusse viletsusse viia. 

Korterikitsikus on endiselt suur. Suu
remate korterite vabakslaskmine üürisea
duse alt ei ole seda kitsikust lahendada 
suutnud. Korterihäda võib oma teravuse 
kaotada ainult siis, kui üldine majanduslik 
seisukord ja palgaolud paranevad ja kül
laldaselt uusi ajanõuetele vastavaid korte
reid juurde ehitatakse. Seni kui need as
jaolud olemas, ei või üüriseadust mitte 
ära kaotada." 

Teine, selsamal koosolekul vastuvõetud 
resolutsioon, milles ehituselaenu mitteots-
tarbekohase väljaandmise vastu protestee-
ritakse, kõlab järgmiselt: 

„Meie, Kopli raiooni üürnikud, oma 
koosolekul ära kuulates ettekandeid üürnik
kude olukorra üle, leiame, et korterikriis! 
on võimalik vähendada riigi ja omavalit
suste kaasabil ehituselaenude andmisega, 
kindlasti teades, et äärmiselt suur vaja
dus on keskmiste ja väikesemate korterite 
järele, missugused kättesaadavad oleksid 
kehvematele ja keskmistele rahvakihti-
dele. Mõistame hukka riigi ja linna lae
nude andmist suurte korterite ehitamiseks 
ja nõuame, et laene antaks ainult niisu
guste korterite ehitamiseks, mille põranda
pind mitte üle 15 ruutsülla ei ulata." 
Ka tööliste keskkoondused ei võinud kül
maks jääda niisuguse tähtsa asja vastu, 
nagu korteriküsimus on. Eestimaa tööliste 
ühingute keskliit on püüdnud kõikkülgselt 
asju läbi sõeluda ja igakülgselt läbi aru
tada, ja on sellekohase märgukirja Vaba
riigi Valitsusele saatnud. Kas see märgu
kiri vastukõla või vastuvõtet, sarnast vas
tukõla on leidnud, nagu meie loodaksime 
või loota tohiksime, see on muidugi küsi
tav. Märgukiri ise kõlab järgmiselt: 
„Riigikogus on praegu arutamisel seadus
eelnõu, millega tahetakse kaotada üürisea-
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dus Tallinnas, kus see väikesemate korte
rite suhtes seni püsib ja seega vabastada 
üüriseaduse alt kõik korterid. 

Seda sammu ei saa pidada otstarbeko
haseks, sest kuigi viimastel aastatel on Tal
linnas, eriti linnaäärtel, juurde ehitatud hulk 
väikesemaid ja keskmisi elumaju, ei ole 
keskmiste ja väikekorterite arv siiski, nii
võrt suurenenud, et võiks korterikitsikust 
vähegi lahenenuks lugeda. Kestab edasi 
praegugi veel. sarnane olukord, mis sundis 
omalajal, kui üüriseadus osaliselt kaotati, 
jätma selle maksvusele vähemate korterite 
kohta. 

Praeguste äärmiselt viletsate ja jär
jest raskemaks muutuvate teenistuseolude 
ning suureneva tööpuuduse tõttu sünnitab 
tööllstejle, üldse kõigile kehvikuile, prae
gugi üüri tasumine tõsiseid raskusi. Selle 
tõttu on praegu väikekorterid äärmuseni 
täis kiilutud. Ühes elutoas eiliab sagedasti 
kuni 6-—8 ja veel enamgi inimest, kes 
tihti kuuluvad pealegi mitmesse pere- ja 
leibkonda. Et sarnast olukorda normaal
seks, isegi lubatavaks ei saa pidada, on 
päevaselge. 

Kui nüüd üüriseadus kogu ulatuses ära 
kaotatakse, siis on kahtlemata selle tule
museks nähtus*, et üürid tõusevad ja väi
kekorterid veelgi enam täis tuubitud saa
vad, sest paljud üürnikud peavad oma se-
niised võidi suuremaidi kortereid liiga kal
liks ja asuvad neid vahetama vähemate ja 
jõukohaseimate vastu. Viimaste korterite 
elanikud on sunnitud seega ära kolima 
kas keldritesse, pööninguile või tuttavate 
juurde juba niikuinii täistuubitud korteri
tesse, sellega muutub neis olukord seni
sest veelgi viletsamaks. 

Ei saa seepärast praegustes korteriolu
des juttugi olla üüriseaduse lõplikust kao
tamisest, kuil ei taheta kehvema kihi kor-
teriöluisid õtse välljakannatamatuseni hal
vendada ja suurt osa Tallinna elanikkudest 
asetada seisukorda, kus nad tervislikult 
pühendatud hävinemisele. 

Kõike seda arvesse võttes ei saa asuda 
teisele seisukohale, kui et üüriseadus tuleb 
Tallinnas praeguses ulatuses püsima jätta, 
kuni pole uute korterite juiurdesoetamise 
teel jõutud praegust korterikitsikust vähegi 
vastuvõetavas ulatuses lahendada. 

Sellepärast pöörab Eestimaa töölis-
ühimgute keskliidu juhatus käesolevaga 
kõigi Riigikogu rühmade poole sooviaval
dusega, — kaasa aidata, et üüriseadus 
Tallinnas mitte ära ei saa kaotatud, vaid 
see püsima jääks, kuni pole tarvilikult la
henenud praegune äärmiselt terav korteri-
kitsikus väikekorterite suhtes." Usun, need 

märgukirjad, mis nii mitmel pool suurtel 
j rahvakoosolekutel', kui ka üksikute ühin-
I gute poolt on kokku seatud, peaksid iga-
| tahes tähelepanu leidma meie Riigikogu 

liikmete poolt ja nemad peaksid katsuma 
kaasa mõjuda,, et meie kehvem töötav kiht 
ei saaks uulitsale visatud, ja uulitsalevis-
kamine iootab palijuid neid inimesi, kes 
praegusel korral ühel või teisel viisil maja
peremehele vastuvõtmatuks on saanud. On 
niipalju kaebusi, et see või see majapere
mees jiuha nüüd rõõmustab ette — noh, 
kui üüriseadus kaotatakse, siis pole meil 
teiega tarvis arvestada, siis lendate. Osa 
majaperemehi on juba oma üürnikkudele 
mitmelpool korterid üles öelnud, sele
tades, et üüriseaduse kaotamine olevat 
I lugemisel juba vastu võetud. Sarnaste 
valeteadete läbi püütakse • üürnikkudele 
hirmu peale ajada, ja järeleküsimisi, kas 
see tõsii om, et üüriseaduse kaotamine ole
vat juba Riigikogu poolt vastu võetud, 
on töölisühingute keskliidule kui ka 
meie Riigikogu rühmale mitmelt poolt esi
tatud. Mõne juures on see tükk aega võt
nud, enne kui neile om jõutud selgeks 
teha, et veel ei ole see raske silmapilk 
neile kätte jõudnud, kus majaperemees 
neid ilma armuta võib uuritsaäärde tõsta. 
Aga varem või hiljem, praeguse Riigikogu 
koosseisu enamuse ja praeguse valitsuse 
koalitsiooni juures tuleb see silmapilk pa
ratamatult katte, ja seda ära hoida e« 
ofle vähemuse võimuses, enamus viib oma 
tahtmise läbi. 

Ma koputaksin oma kõnet lõpetades 
kõigi Riigikogu liikmete südametele, et 
nad kümme korda järele mõtleksid, enne 
kui nad kätt tõstaksid üüriseaduse kaota
mise poolt. Kes natukenegi sotsiaalselt 
mõelda tahab või mõelda suudab, see peab 
arusaamisele tulema ja peab ütlema, et 
meie ei ela kaugeltki veel normaaloludes 
ja sellepärast peab meil üüriseadus nõrge
mate kaitseks veel edasi kestma." See ei 
pea mitte üksi edasi kestma, vaid sellele 
peaks veel teisi määrusi juurde lisama, 
sarnaseid,, et üüriseadusest mööda mine
jaid tingimata karistataks. See hoiab ehk 
mõne seadusest üleastumise tagasi. Meie 
ju teame, kuidas järk-järgult üüri on juur
de pandud, ja õieti normiüüri, seda, mis 
seadusega kindlaks määratud, vist enam 
ükski ei maksa. Sellest on üle mindud, 
ja vaene üürnik peab tahes või tahtmata 
sellega leppima! Peremees lisab igakord, 
kui mõne hädavajalise paranduse oma 
maja juures om teinud, jällegi üürihinda 
kas 50 või 100 senti kuus juurde. Ma 
tean seda ise omast käest. Ma elasin 
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ligemale 5 aastat õige vanas majas, kuhu 
peremees ainult linna suudmääruse nõud
misel oli sunnitud veekloseti sisse seädima, 
ja selle tagajärjel' oli 100-sendiline kuuüüri 
tõstmine. Mui ei olnuid kuskile minna ja 
pidin sellega leppima. Tähendab, veeklo
seti tarvitamine maksab sada marka kuus. 
Veemaksuga on samane lugu. Majapere
mehed püüavad ka seda veeretada üürnik
kude kaela. Et see maks väga suur ei ole, 
ei hakata igakord üürniku poolt juukse
karva rõhiki ajama. Selle maksmise juures 
kannatatakse tihtilugu, kannatatakse ham
bad risti suus, aga parata ei ole. (M. 
J u h k a m , töer: Nii, nagu me täna õhtul!) 
Ega Teil nad veel risti ei ole, nagu näen, 
üsna otse alles. Loodan, et kannatate veel, 
Teie olete ju ise väga huvitatud sellest, 
et üüriseadus püsima jääte. Tööerakond 
on alati reklameerinud, et tema tahab keh
va mehe huvide eest seista, ja üüriseadus 
püüab just seda teha. (M. J u h k a m , 
töer: See on just nii, aga Teie teete täna 
õhtul karuteeneid selle kaitsmisel.) Asi 
on tõsine. On neid, kes ei taha kuulata; 
kuid küsimus on iseenesest nii suureula-
tuslik, et tahes või tahtmata peaks välja 
kannatama, kuigi mõni sõna kuuldavale 
tuleb, mis kõigile vastuvõetav ei ole. Suu
remalt osalt oleneb see (kõneleja iseloo
must ja kõne osavusest. Ei või ju ühe 
inimese käest seda nõuda, ja usun, ka ju
hatus ei nõua seda, et pean niimoodi rää
kima, et see kõigile meeldiks. Peaasi on 
ikka, kui jään asja juurde ja arvan, et as
jast kaugele ei ole läinud. (R. P e n n o , 
as: Onnidest peale kuni lõpuni.) Ega seal
sed korteriolud väga halvad ei ole, seda 
ei olnud tarvis sugugi ette tuua. Ma mõt
lesin, et Teil midagi muud südame peal 
on. Kui ei — siis katsume vaadata, mis
sugused andmed suurematel kongressidel, 
Pariisis ja Münchenis, millest ma mööda 
minnes juba korra rääkisin, on ette toodud. 
Kavatsen teatavaks teha need otsused, mis 
seal tehti, missugused inimesed sealt osa j 
võtsid. (R. P e n n o , as: See ei puutu j 
palju asja. — M. J u h k a m , töer: Ehk I 
halastate siiski meie peale.) Kui teie nii ; 
kangesti palute ja ütlete, et Te enam ei j 
jõua välja kannatada, noh, ega ma kõva j 
südamega inimene ka ei ole. Leppige siis 
praegu sellega. Kui üüriseaduse kaota
mise seadus II lugemisele tuleb, siis vast 
katsun pikemalt mõne asja juures peatuda. 
Olgu siis peale, härra Juhkami palve 
peale ma lõpetati. ( N a e r . — M. J u h 
k a m , 'töer: Hela sõna võidab ikka võõra 
väe. '— L. J o h a n s O: n, stp: Koosolek 
lõpetada!) 

r o t o k o 11. 

J u h a t a j a : Ma kuulen ettepanekut, 
koosolek lõpetada. 

( H ä ä l e t a t a ks<e.) Ettepanek on tagasi 
lükatud. (H ü ü d e d : Lugeda! — H ä ä 
l e t a t a k s e . — H. M a r t i n s o n , stp: 
Oleks ma seda teadnud, ma ei Oleks lõpe
tanud, kunagi ei või tööerakonda uskuda! 
— N a e r . ) Poolt on 25 häält, vastu 24 
häält. (H ü ii d e d : Sedelitega!) Nõu
takse sedelitega hääletamist. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) Ettepaneku poolt on 31 
häält, vastu — 34 häält, seega on e t t e 
p a n e k t a g a s i l ü k a t u d . 

Koosolekut asub juhatama teine abiesi
mees R. Penno. 

A. S i r r o (stp): Käesolev üüriseaduse 
kaotamise seadus, nii kui juba siin selle 
seletuskirjas ära näidatud, ei puuduta väi
kesemat, vaid just suuremat osa Tallinna 
kodanikke. Teatavasti, nii kui meile juba 
siin on eelmiste kõnelejate poolt näidatud, 
et Tallinna korteritest just peaasjalikult 
suurem osa on väikekorterid, ja selle tõttu 
ei saa ka mitte selle seaduse arutamise 
puhul nii kergesti sellest mööda minna. 
Arvesse võttes, et siin on väga suure ula
tusega arvu kodanikkude elulise küsimu
sega tegemist, siis peab teda ka kõige-
külgsemalt arutama ja vaatama, kas see 
esitatud seaduseelnõu on sarnane, mis just 
on vajalik praegusel ajal esitada, ja mis
suguse läbiviimist vajab praegu meie selle 
osa elanikkude majanduslik seisukord, 
keda see seadus puudutab. Selles 80%-
lises korterite arvus ellab peaaegu 1 / 1 2 
osa kogu Eesti riigi kodanikkudest. Kui 
siin tahetakse selle seaduse seletuskirjaga 
ära näidata, et teistes linnades on üüri
seadus juba kaotatud — maal iseenesest 
mõista ei olegi üüriseadus maksmas talu
des ja saunades. ( V a h e l h ü ü e . ) No 
mis see siis on? Tallinn on ju üks pisuke 
täpike Eesti riigi maa-alas, selles peab 
nüüd üks* eriline seadus maksev olema! 
Leitakse, et selle seaduse olemasolu tuleb 
kaotada. Aga ei saa ju ometi võtta nii 
kergelt seda küsimust, ja nii lihtsalt selle 
küsimuse juurde asuda, vaid meie peame 
vaatama, missugune on korteri olukord 
tegelikult, ja kas meie oleme siis tõesti 
jõudnud niisugusesse ajajärku, nagu sea
duseelnõu seletuskirjas on märgitud ja 
nagu väga lugupeetud aruandja, ja ühel 
eelmisel koosolekul ka riki. härra Masing 
rõhutas, et oleme jõudnud päris normaal 
ajajärku, ja kui aeg on juba normaalseks 
muutunud, siis muidugi ei olevat vaja ka 
üüriseadust. Ei mõista seletada, mida 
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mõeldakse selle normaal olukorra all. Kui 
sellega vast tahetakse öelda, et sõda on 
lõppenud ja selletõttu olukord normaalne, 
siis ei saa ka seda võtta alluseks, sest meie 
teame, et normaal olukorras ei ole vaja 
sõjaseadust välja kuulutada, kuna aga 
meil Tallinnas on just sõjaseadus välja, 
kuulutatud, seega nähtavasti ei ole olu
kord veel normaalseks muutunud. 

Teiseks, näeme, et meie Eesti riigi ela
nikkude hulgas on väga palju veel neid, kel 
ei ole mingit võimalust äraelamiseks, kel 
puudub töö ja ühtlasi sellega ka, et neil 
töö puudub, ei ole neil võimalust endale 
lubada inimväärilise korteri soetamist, ei 
ole võimalik oma perele leiba saada, ei ole 
võimalik naist-lapsi riietada, nii kuidas 
vajalik oleks. Kui seda seisukorda arvesse 
võtta, siis ei saa nimetada, et oleme nor
maalse olukorra juurde jõudnud. 

Meie näeme, et esimesel juulil on Tal
linna tööbörses registreeritud 659 tööta-
töölist. Kui vaatame, kas tööbörses on 
kõik inimesed, kes tööta, registreeritud, 
siis näeme, et üks osa neist ainult on re
gistreeritud. Võib julgesti öelda, et see 
arv, mis tööbörses töötatööliste nimekirja 
sisse kantud, on uiks pisike osa Tallinna 
töötatööliste arvust. Ja kui ei jõuta kui
dagi selgeks teha, et töötatöölisi ei Ole, 
siis sellega ei ole olukord mitte normaalne. 

Kui tahetakse nimetada ja põhjendada 
käesoleva seaduse põhjenduseks ja aluseks, 
et sel puhul, kui üüriseadus ära kaotati 
teistes linnades, ei olevat mitte suu-
rehulgalisi väljatõstmisi uulitsale olnud 
üürnikkude seas, siis lubatagu, et vaa
tame nende teiste linnade olukorda, 
nimelt milline on seal korterite olu-
kord ja majanduslik rahva seisukord ja 
millest on tingitud asjaolu, et kui üürisea
dus teistes linnades ära kaotati, ei oimud, 
seal suurel hulgal uulitsaletõstmisi, mõni 
uulitsaletõstmine on aga siiski olnud, seda 
ei eita isegi selle seaduse seletuskiri, et 
neid on olnud igas linnas. 

Võtame näiteks Narva linna. Kui tahe
takse öelda, et Narvas ei ole uuJiitsaletõst-
misi üüriseaduse kaotamise puhul olnud, 
siis vaatame, kuipalju on tegelikult Narva 
elanikkude arvu järgi sellest suurest Narva 
linnast järele jäänud. Ja kuipalju on leida 
töövõimalusi Narvas? Meie näeme, et 
Kreenholmi vabrik, mis töötas enne 14.000 
töölisega, kuna nüüd mõnisada üle 2.000 
töölise töötab. Meie teame, et Kreenholmi 
vabrikuil suured kasarmud on ehitatud, kus 
mitukümmend tuba ühes kasarmus oli, ja 
kui nüüd üle 10.000 töölise on välja rän
nanud Narvast, siis tegelikult, kui meie 

iga töölise peäle paneksime ühegi korteri, 
ollgu ta siis kõige väikesem, seega 10.000 
korterit oleks võinud Narvas vabad olla. 
Aga meie teame, et Narvas vaevalt vabu 
kortereid .'leida on, mis elamiskÕTbulikud. 
Kui neid vast siiski ehk mõni peaks lei
duma, siis vaja neid ennem korda seada. 

Seega siis näeme, et kui just ei ole 
seal uulitsaletõstmisi nii suures ulatuses 
olnud, siis selletõttu, et linn on tühjenenud 
ja peaasjalikult tühjenenud seepärast, et 
inimestel pole tööd leida, ja kui inimesel 
tööd leida ei ole kohapeal, siis tahes ehk 
tahtmata on ta sunnitud ära rändama 
sinna, kus tal mingisuguseid väljavaateid 
ka kõige väikesemas ulatuses on töö saa
miseks. Ja seda näeme just eeskätt Tal
linnas, kui meie Eesti pealinnas, siin on 
vabrikuid mitmesuguseid igal alal, üldse 
mis meil Eestis tööstuse alal on, ja siia on 
kokku kogunud kõik küll Narvast, küll 
Tartust ja igast teisest linnast selleks, et 
siin vahest tööd leida ja enda peret kui
dagi ära toita. Maal on eluvõimalused 
aasta-aastast kitsamaks jäänud. Meie tea
me, et praegusel ajal on suured hulgad 
maad sööti jäetud. Suured taluomanikud, 
kellel1 maad on nüpatlju, et nad seda oma 
perekonnaga ise harida ei jõua, on jätnud 
need maad sööti, aga sulast endale ei 
palka. Seeläbi on sunnitud suured huilgad 
maalt linna rändama. See on toonud Tal
linna hullk elanikke juurde. Seetõttu näe
me, et just Tallinnasse on kogunenud kõik 
see osa inimesil, kes teisal ei ole kuidagi 
omale eluülespidamist leidnud, ja on Tal
linna tulnud selles lootuses, et siin omale 
ülespidamist leida. 

Kui vaatame Tartu linna, siis ei ole 
Tartuislki olukord nii väga hea ja eeskuju
lik korterite mõttes. Ja kui seal pärast 
üüriseaduse kaotamist ei ole* suures ula
tuses uulitsaletõstmisi olnud, siis on kin-
deil, et inimesed on katsunud üksteise 
juurde elama asuda kaasüürilistena- ja nur-
gaüürilistena ja on katsunud kuidagiviisi 
läbi ajada, et oma varanduse-natukest kui
dagi alal hoida. 

Meie teame, et kui kedagi korterist 
väljatõstmine ähvardab, siis mõjub see 
ähvardus inimese peale väga halvasti. 
Oleme oma silmaga näinud, kuidas on ini
meste viimne natukene uulitsale tõstetud. 
Mõni aasta tagasi oli kloostri uulitsal, 
näituseaia läbikäigu vastas, tõstetud terve 
üürniku varandus uulitsaile. Seal oli ilus 
tammepuust raamatukapp, oli isegi kirju-
tuselaud ja teine vähem mööbel. Vana
jumal andis vihma, ja kujutage ette, selle 
inimese varandus ligunes vihma käes. Ini-



1300 T ä i e 1 i k p r o t o k o l l . 

mesel ei ole aga võimalik nõuda kahju
tasu, et ta varandus ära liguines. Kui ma
japeremees andis teda kohtusse, ja lõpuks 
Oili' ta kohtuotsuse läbi välja tõstetud, siis 
ollid temalt kõik võimalused võetud kahju
tasu nõudmiseks oma hävinenud varanduse 
eest. Seda oleme näinud Tallinnas küllalt 
ja on teistes linnades . olnud niisamuti. 
Aga .kui nüüd arvatakse, et ainuät see võib 
tunnistada olukorda mitte normaalseks, kui 
need valijat ostmised nii suurehulgalised 
oleksid olnud, ja suured hulgad inimeste 
varandusi uulitsale oleks tõstetud, siis 
peame küll ütlema, et see peaks iseäraline 
aeg ollema, kui meie .niisugust aega näha 
tahaksime, et ainult siis oleks meil põhr 
just üüriseaduse maksmisel olemiseks. Aga 
meie oleme ju ometi kultuurirahvas ja meie 
niikaugele ei võilks minna, et meie niisu
gusele vaatepinnale asuksime, vaid meie 
peame ikka mõistma inimlikult kogu olu
korda hinnata ja peame mõtlema teisiti, 
et üldse niisugust asj<a ei tohiks olla, ja et 
meie ei peaks isegi sarnase seaduse puhul 
niisugust asja meelde tuletama. Sel juhu
sel, kui igal perekonnal oleks oma korter, 
ja niisugune korter, mida praeguse aja 
kohaselt tunnustataks vastavaks perekon
naliikmete arvu juures, kui niisugused kor
terid Olemas on, ja kõik korteritega rahul
datud on, ja selle juures 3—4% tühje kor
tereid on, siis võiksime nimetada, et nüüd 
oleme jõudnud norjmaal-ajajärku, ja on 
võimlalik inimestel kortereid valida. On 
ju normaäl-ajajärlk see, kui kauplusse min
nes leiad kõik, mida inimesel tarvis, ja et 
seda ei ole mitte ainult ühes eksemplaris, 
üks ainus üksus, vaid et sa valida võid. 
Kui meie läheme mütsi ostma, ja kui üks 
müts oleks poes olemas, siis loomulik, et 
meie ei saaks seda. üht müts i vastu võtta, 
sest ta on kas liiga väike või liiga suur. 
Samuti kui meie läheme ainsa korteri peale 
välja, kui meil on perekond natukene suu
rem, ja kui meie ei mahu perekonnaga ja 
varandusega sinna sisse, siis loomühik, et 
meie ei või rahul olla selle korteriga. Aga 
ikui kortereid valida ei ole, siis ei olle olu
kord normaalne, vaid on erakordne. Nii
samuti ka ei saa tunnistada seda mingisu
guseks aluseks, vaid meie peaksime hoo
pis püüdma vahest teise mõtte peäle min
na. Kui leitakse, et üüriseadus vahest ei 
ole küllalt praeguse aja kohane, ehk tuleks 
teda parandada või muuta, siis on selleks 
kõiksugused võimalused olemas, ja meie 
võiksime seda, kui see tarvilik oleks, pa
randada teatud ulatuses. Aga meie ei saa 
praegu, kius olukorda ei saa normaalseks 
tunnistada, kuidagimoodi mõelda selle 

peale, et üüriseadust praegusel ajal ära 
kaotada. 

Vaatame, missugused on praegu meie 
Tallinna korterid, eeskätt need väikesed 
korterid, mille peal praegu üüriseadus veel 
maksev on. Mispärast tahetakse seda 
üti riis eaduist tegelikult kaotada? Siin ei 
ole muud põhjust öeldud, vaid see on pea
põhjus, et ei võimaldata mitte uute kor
terite juurdeehitamist, seega tunda andes, 
justkui üüriseadus oleks ülekohtune olema 
ja üüriseadus ei olevat õiglane nende ma
jade peremeeste kohta, kellel on väikesed 
korterid, missugused üüriseaduse alla kuu
luvad, ja tahetakse selle osa linna koda
nikkude õigusi jalule seada. Ei ole aga 
sugugi täpselt selgitatud, kas tõesti nii
võrt nende õigusi on puudutatud, kas tõesti 
nende korterite ehitamist on takistanud 
üüriseadus. Seda ei ole siin ära näidatud, 
seda ei ole jõudnud ära näidata niihästi 
aruandja kui ka selle seaduse loojad. Meie 
teame, et üüriseadus ei takista uusi kor
tereid ehitamast selletõttu, et uued korte
rid, mis asuvad uutes majades, on täiesti 
vabad üüriseaduse alt, ja selleks on neil 
käed vabad. Et aga nende korterite eest, 
mis üüriseaduse alla kuuluvad, ei makseta 
enam üüriseaduse aillusel, see on enam kui 
kindel ja tõsi. Kui meie Tallinnas üks
kõik kus uulitsas või majasse ei läheks, 
kus väikesed korterid on, siis ei ole min
gisugust lootust, et kuskil leiaksime kor
teri, mille eest maksetakse praegu üüri-
seaduses lubatud alusel. Vaid harilik on 
nähtus, üüriseadus kirjutab ette, et on või
malik käesoleval aastal võtta 130-kordset 
üüri, aga meil võetakse 200- ja alatihti 
üle 200-kordset üüri. Nimelt leitakse sei
laks kõiksugu võimalusi, nagu juba ennem 
ütlesin, ja üürnik on sunnitud järele andma 
kartusega, et tema väikene varanduse-na-
tuikene ära ei saa hävitatud ja ta katsub 
kuidagimoodi majaperemehele järele anda. 
(L. J o h a n s o n, st;p: Aruandjat ei ole ko
hal!) Härra juhataja, kas võiks aruandja 
kohal olla, ma ei tea, kellele ma räägin. 
(Sekretär 0 . G u s t a v s o n : Riigikogule!) 
Jah, Riigikogule, aga pärast öeldakse, meie 
ei ole kuulnud. (Hariduse- ja sotsiaalmi
nister J. H ü n e r s o n : Komisjoni esi
mees on kohal.) 

(Aruandja puudumisel asub aruandja 
kohale komisjoni esimees J. T e e m a n t . ) 

Kui tahetakse põhjendada, et sel pu
hul, kui üüriseadus 1927. a. suuremate 
korterite pealt ära kaotati, siis ei avalda
nud see mingisugust mõju üürihinna kohta, 
siis ei ole see õige. 
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(Aruandja kohale asub aruandja M. 
P u n g . ) 

Meae näeme, et just peäle 1927. a. osa
list üüriseaduse kaotamist, nagu maksu
inspektori andmed näitavad, et neis uulit
sates 2]/2—4-kordselt tõusid majapere
meeste sissetulekuid, see on neis uulitsates 
ja majades, kus üüriseadus nende korte
rite pealt ära kaotati. 

Sel puhul, kui suurematelt korteritelt 
üüriseadus kaotati, tõusid väikesemad kor
terid oma hinnas imeruttu. Muidugi teada 
sellepärast, et suurematest korteritest olid 
sunnitud välja kolima vähemapalgalised 
ametnikud. Nad olid sunnitud omale vä
hemat korterit otsiima. Meie teame, et 
väikesemate korterite saamiseks, vaatama
ta sellele, et need üüriseaduse alla kuulu
sid, kasutati kõiksuguseid teid ja abinõu
sid, et kuidagi majaperemehele liigi pää
seda, kellel natukene viisakam korter oli. 

Vaheaeg kl. 21.40 min. — kl. 21.55 
min. 

Koosolekut juhatab teine abiesimees 
R. Penno. 

Sekretäri kohal sekretäri esimene abi 
A. Tõllassepp. 

A. S i r r o (stp, jätkab kõnet): Nagu 
ma juba enne näitasin, ava,ldas 1927. a. 
üüriseaduse osaline kaotamine tunduvalt 
mõju Tallinnas just eeskätt väikekorteri-
tele, nii et väikdkorterlte hinnad tunduvalt 
tõusid, ja paljud üürnikud olid sunnitud 
jällegi korterist lahkuma, et asuda teiste 
juurde kaasüürnikuks ja nurgaelanikuks. 
On ju teäda,, et praegune väike sissetulek 
töölistele eeskätt, niisama ka väikesema
tele ametnikkudele ja käsitöölistele, kes 
oma töö eest vähe tasu saavad, ei või
malda neile kuigi head seisukorda. Kõige 
halvem seisukord on neil, kes aastas kuur 
deviisi peavad ilma tööta ollema, kellel ei 
ole isegi mingisuguseid töövõimalusi' tea
tud aastaaegadel. Nende olukord on nii
võrt vilets, et nad isegi majaperemeeste 
nõudmistele on sunnitud järele andma, kui 
nad ei taha endid uulitsale tõsta lasta, 
ja selletõttu kolisid nendest väikesematest 
korteritest ära, ja nad olid sunnitud need 
väikesed korterid andma edasi nendele, 
kes majaperemehele rohkem üüri maksid. 

Kui siin on veel tahetud öelda seletus
kirjas, et madalad või väikesed üürinormid 
ei ole võimaldanud majaomanikule sisse
tulekuid, ja loomulikult sissetulekute vähe
suse tõttu nad ei ole saanud ka asuda 
uusi maju ehitama ega sellega uusi elukor

tereid juurde soetada. Kui meie vaatame 
Tallinna aleveid ja, Tallinna linna servasid 
ja isegi osa siselinnas, see on Maneeshi 
tän. ja Politseiaia vahel), siis need majad 
on juba vististi mitu korda endid ära tasu
nud. Meie teame väga hästi, et puumaja 
ei ehitata 100 aasta tasuvuse peale, vaid 
puumaja kõige pikem iga on 40 aastat, 
või kuigi vanasti olid ehitatud tõrvastest 
palkidest, siis 50 aastat kuidagi pidasid 
vastu. Aga praegusel ajal noorest met
sast ehitatud majad, ja nii kuidas praegu 
saavad palgid ära saetud, kahelt poolt 
pinnad ära võetud, siis need palgid ei pea 
50 aastat vastu, need majad kõdunevad 
ennemalt ära. Vanasti kui tõrvased män
nid olid, ja majad (ehitati jämedatest pal
kidest ja pinnad alles jäeti, iloomu8.iku.lt 
need majad pidasid rohkem vastu. Aga 
need vanad majad on endid ära teeninud. 
Ja kui nüüd tahetakse, et vanades maja
des olevate korterite eest peaks niipalju 
üüri maksma, korterile eest, mida ei tohiks 
kuidagi korralikkudeks korteriteks nime
tada, ja kui nemde viletsate tubade eest 
tahetakse veel niisugust üüri saada, mis 
praegusel ajal võimaldaks majaperemehele 
sissetulnud üür isu uimadest uusi maju oma 
kruntidele ehitada, siin ei mõista mina küll 
aru saada, kui 'Suur peaks üür olema, ja 
kust ipeaksid need inimesed, kes nendes 
majades elavad, seda raha võtma ja saama, 
millega seda üüri maksoa võiks, on ju 
väga hästi teada, et palgad praegu mada
lad on. Nii et ka see põhjus ei anna kui
dagi võimalust, ega need väited ei ole 
mingisuguseks aluseks. Nagu meie teame, 
üks pisikese maja peremees ei tohigi seda 
nõuda, et ta pisike majakene nii suurt 
sissetulekut annab, et ta ise ära elada 
võib ja ka veel selle väikese maja sisse
tulekutest uue maja juurde ehitada. See 
oli omalajal, aastat 30 ja rohkem tagasi, 
kui algas tung linna. Talud müüdi1 maha 
ja ehitati linna majad. Kui kellelgi olli 
suurem talu, siis sai ehitada suuremad 
majad, ja majad tasusid end ära. Talu
omanik, kes maal oma talu ära müüs sel
leks, et tulla linna ja kergemat elu saada, 
ehitas linna maja üles ja hakkas sellest 
ennast ära elatama,. 

Meie teame, et ilmasõda jättis meile 
päranduse, aga see ongi see viletsus, ning 
teame, et enne ilmasõda ei olnud seda 
viletsust kui praegu, ei olnud ka tööpuu
dus nii suur. See öll nii mitte üksi meil, 
vaid ka mujal ei tuntud nii suurt tööpuu
dust, kui praegu, Loomulik, kui praegu 
tööpuudus nii, suur, siis ei .makseta töö 
eest tasu nii suures ulatuses, kui inimesel 

http://iloomu8.iku.lt
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äraelamiseks vaja. Ja kui nüüd selletõttu. 
ka kapitalid ei anna nii suuri sissetule
kuid kui enne, siis on see päris harilik 
nähtus, võrreldes kõigi praeguse aja vilet
susega. Ei saa kuidagi nõuda, et sellelt 
viletsalt, kel ei ole üldse mingit elurõõmu, 
kes ei tunne mingit mõnu oma elust ja 
kes oma töövaeva eest mingit korrapärast 
tasu ei saa, tahetatkse võtta veel liigset 
malksu. Ei või ometi asuda seisukohale, 
kus ainult mõeldakse, kuidas aga sissetu
lekuid soetada — küsimata, kas need, keili-
lelt seda nõutakse, ka maksta jõuavad. 
Nüüd kui vaatame, siis on väga palju neid 
maju, mis om ehitatuid paarkümmend aas
tat ja rohkem tagasi, ja nendel olii väga 
palju panga võlgu peäl, missugused võlad 
need inimesed sõja tagajärjed ja Eesti Va
bariigi algupäevil tasusid päris mitteniime-
tamisväärt summadega. Kui nad oleksid oma 
varanduste eest pidanud tasuma harilikus 
korras, see tähendab, niisuguses korras kui 
enne tasusid, siis oleks nende olukord 
palju halvem olnud, kui tänapäev. Aga 
et neile võimaldati oma võlga tasuda 1 !/2 
Eesti marika = 1 Vene rubla, siis võib 
seda nimetada Eesti Vabariigi loojate kin
giks majaomaniklkudele. Tähendab, meed 
inimesed, kes ohverdasid oma elu selleks, 
et luua iseseisev Eesti riik, ja need, kes 
vabadusesõjas end ohverdasid, kinkisid 
neile niisuguse võimaluse, et nad võisid 
ühe sõrme liigutusega oma suured võlad 
ära tasuda. Aga samal ajal on palju neid 
inimesi, kes kaotasid oma kogutud varan
duse ja ei saanud mingisugust tasu nende 
korjatud summade eest, mis nad olid oma 
väikesest sissetulekust kogunud ja hoiu
kassadesse viinud. Mui on siin üks hoiu-
kassaraamat ees, see inimene on hoolega 
tööd teinud, on hoolsasti oma perekonna 
eest hoolitsenud, on kõigiti kokkuhoidlik 
inimene olnud, ja temal jäi 2.500 rubla 
hoiukassasse. Tema ei ole pennigi tagasi 
saanud. Sarnaseid inimesi on kümned tu-

Koosolek lõpeb 

Õ i g e . 

p r o t o k o l l . 

handed, kes oma varandusest ilma jäänud, 
ka nende üürnikkude seas, kelle kohta see 
seadus tahetakse maksma panna. Nende 
üürnikkude seas on väga palju neid ini
mesi, kes ka oma varandused seal kaota
nud, kes ei ole mingisugust tasu selle eest 
saanud. Ja nüüd tahetakse selle väikese 
kihi inimeste, majaomanikkude, huvidele 
ohverdada terve 1/12 osa Eesti riigi koda
nikkudest. Tahetakse neid selle väikese 
käputäie majaomanikkude meelevalla alla 
anda. See ei ole õiglane mõte, vaid siin 
peaks ikka vaatama natuke rohkem ja 
mõtlema, et ühe väikese osa isikute meele
heaks suure hulga inimeste olukorda ohv
riks ei tohiks tuua, vaid peab katsuma 
luua olukorda nii, et kirik keset küla ehi
tataks, et see kõigile kättesaadav on. Sel
leks, et kirik keset küla ehitada, on loo
mulik, kui meie üüriseaduse, mis praegu 
esitatud, anname komisjoni, et ta igakülg-
sellt läbi töötataks, ja et ta meie oludele 
ja praeguseaja olukorrale vastaks. Siis 
alles võiksime tulla ja arutada seda, kas 
üüriseaduse kaotamiseks on aeg kätte 
jõudnud või ei oie. Seni kui üüriseadus 
ei ole igakülgselt läbi arutatud, vaid ai
nult pealiskaudselt, nagu ta praegu esita
tud, niikaua ei saa meie mingil tingimisel 
üüriseaduse kaotamisest kõneleda. On 
teada, et kui üks seadus on välja tööta
tud, siis see seadus peab olema niisugune, 
mis elunõuetele praegusel silmapilgul vas
tav. Aga mitte niisugune ei pea see sea
dus olema, mis suure hulga ühele väike
sele kildkonnale ohvriks toob. 

16. Koosoleku lõpetamine* kvoorumü 
puudumisel. 

J u h a t a j a : Rkl-ed Mekkart ja Jo
hanson paluvad kvoorumi kindlaks teha. 
(Helistatakse kõrvalruumidesse.) Koos on 
37 Riigikogu liiget, seega puudub kvoo
rum. Lõpetan koosoleku. 

kell 22.15 min. 

K i n n i t a n . 

Koosoleku sekretärid (allkirjad). Koosoleku juhatajad (allkirjad). 


